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De første femti



Det ligg ein fare i å feira 
jubileum. Vi kan bli så 
attendeskodande at blikket vert 
sløra for det som skjer i dag. 
Samstundes gir historia oss 
kunnskap som vi kan bruka i 
visjonen for framtida. Dersom 
vi er kloke nok og gir oss tid, 
kan vi skapa oss eit utsiktspunkt 
der vi kan heva blikket utover, 
bakover og framover for å 
henta ny innsikt. Slik kan vi finna 
substans til å byggja vidare på 
dagens byggverk.

Det er eit tidssprang frå 1968 
til 2018. Mykje er endra, men 
behovet for fleksibel utdanning 
står ved lag. Vi hadde ikkje PC 
i 1968, i dag har vi datakraft i 
lomma. Universitetet i Tromsø 
vart etablert i 1968, som det 
tredje universitetet i landet. 
Dei første distriktshøgskolane 
kom i 1969. I dag har vi  mange 

universitetet og høgskolar. I 
1969 kom lova om obligatorisk 
grunnskole over ni år, og 
kommunane fekk plikt til å setja 
i verk nyordninga innan 1975.

I 1968 hadde vi 
koalisjonsregjering med Per 
Borten som statsminister. I 2018 
har vi koalisjonsregjering med 
Erna Solberg. I 1968 brygga 
det opp til EF-strid, mens det 
i 2018 er stille omkring EU-
medlemskap.

Dette 50-års jubileumsskriftet 
har fått tittelen «De første 
femti». Det inneheld historia om 
korleis Norsk Brevskoleforbund/
Norsk forbund for 
fjernundervisning/Norsk 
forbund for fjernundervisning 
og fleksibel utdanning/Fleksibel 
utdanning Norge vart etablert. 
Det inneheld også mange 

små bitar av historia til denne 
organisasjonen, som sjølvsagt 
har endra seg i takt med 
samfunnet elles.

Tittelen indikerer at vi reknar 
med nye femti i teneste for 
medlemmene – og dermed 
også for elevar og studentar 
som treng motiverande 
læringsprosessar i fleksible 
utdanningsløp.

Takk til alle som har hjelpt til 
med å finna fram historisk stoff, 
og ein ekstra stor takk til Dagny 
Blom og Erling Ljoså.

Lysaker, april 2018

Torhild Slåtto

Forord
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En fargerik mosaikk  
gjennom  
femti år

Fleksibel utdanning Norge 
har gjennom skiftende tider 
engasjert seg i et utall av 
saker som til sammen danner 
en fargerik mosaikk. Noen 
farger skinner, noen er lyse og 
andre mørkere. To-tre farger 
kommer stadig igjen. Det er 
organisasjonens iherdige arbeid 
for medlemmenes arbeidsvilkår. 
Det er en alltid pågående 

innsats for at utdanningen 
skal holde god kvalitet, og det 
er kampen for best mulige 
undervisning og læringsmiljø for 
eleven og studenten. Den noe 
mørkere fargen er kampen for 
statsstøtte til elever og studenter, 
med stadige endringer i 
tilskuddsformer og tilskuddsnivå, 
og diskusjon om kostnader og 
beregningsmodeller. Rivende 

teknologiutvikling og pedagogisk 
utprøving av nye medier og nye 
verktøy har også satt frisk farge 
på livet i organisasjonen. 

Her presenteres noen små 
og store milepæler fra den 
omfattende virksomheten til 
NBF/NFF/FuN gjennom 50 år, 
med ti saker for hvert tiår.



1968-1978
Seks brevskoler stifter Norsk 
Brevskoleforbund (NBF)  
27. februar 1968.

1969
NBF oppretter et faglig- 
pedagogisk utvalg.  
Emil Østlyngen,  
Tore Krogdahl og Per Olafsen 
var utvalgets første  
medlemmer.

1971
Torstein Rekkedals hoved-
oppgave: Korrespondanse-
studier - rekruttering, presta-
sjon og frafall setter for første 
gang fokus på frafalls- 
problematikken.   

1972
Medieutvalget opprettes i 
et samarbeid mellom NBF, 
NRK og Samnemnda for 
studiearbeid. Mange store 
og vellykkede kurs med 
kombinasjon av brevkurs, 
lokal gruppeundervisning 
og NRK-programmer i  
radio og TV.  

 
 
 
 

1973 
Stort samarbeidsprosjekt i 
husstellfag for voksne. Heim-
kunnskapsrådet, Norges Hus-
morforbund, Forsøksrådet og 
fire brevskoler gjennom NBF 
deltar. Kurset tilsvarte ettårig 
fagskole i husstell.



1973 

Et fellesutvalg mellom NBF 
og Brevskolerådet utarbeider 
forslag til ”Føresegner om 
brevskuleskipnad, opplæring 
og godkjenning av styrarar og 
lærarar.” 

 

1973
Stortingsmelding 118  
Om statstilskott til brevunder-
visning. Nye regler for støtte  
kommer i 1975. 

1974/75
Seminarrekke og bok: «Brev-
kursproduksjon i lys av sys-
temtenkning» i et samarbeid 
mellom Faglig-pedagogisk 
utvalg i NBF og Brevskole-
rådet. 

1976
Voksenopplæringsloven 
avløser Brevskoleloven.

 

1977
NBF oppretter sekretariat 
med eget kontor i Gøte-
borggata 8. Steinar Sand-
vik tilsettes som sekretari-
atsleder to dager i uka.  



 
 
 

1978-1988

1978
NBF støtter brevskolenes sam-
arbeid med NRK, bl. a. økologi-
kurset «Det store  samspillet» 
med radio- og TV-programmer 
kombinert med brevkurs. 

1979 
Departementet bevilger 
for første gang støtte til 
forsknings- og utviklingsar-
beidet i brevskolene. Tidligere 
hadde bl. a. Forsøksrådet gitt 
støtte.

1981
NBF fornyer avtalen med 
Forsvarsdepartementet om 
brevundervisning for perso-
nell som går inn under Vok-
senopplæringen i Forsvaret. 
Første avtale i 1949/50 med ti 
brevskoler.

1982
NBF leverer en prinsipp-
skisse til Nytt tilskottssys-
tem for brevundervisning. 
Formel for beregning av 
kostnadsfaktoren (K): Kn = 
A+B x n

 

1982
Bransjepolitisk plattform 
vedtatt på ekstraordinært 
årsmøte.



1983
Stortingsmelding nr. 38 
(1983-84) om nytt tilskudds-
system for brevundervisning 
og innstilling til Stortinget nr. 
140. (1983—84) fra Kirke- og 
undervisningskomitéen.   
Tilskuddsordningen strammes 
igjen inn. 

 

1984
Brevskolenes utviklings- og 
servicekontor (BUS) blir etablert, 
etter initiativ fra NBF, og sam-
lokalisert med NBF.  Oppgaven 
er å bygge opp kompetanse på 
fjernundervisning og koordinere 
utviklingsprosjekter.  

1985
Norsk Brevskoleforbund skif-
ter navn til Norsk forbund for 
fjernundervisning (NFF). NFF 
åpner for nye medlemsgrup-
per. Universitetet i Tromsø 
melder seg inn året etter.

1985
«Metodeutvikling i fjern-
undervisning». Stort 
utviklingsprosjekt på bruk 
av nye medier, med fokus 
på toveiskommunikasjon 
i undervisningen. NFFs 
medlemmer deltar.  
Prosjektleder er Dagny 
Blom.

 

 

1987
Første forsøk med «elek-
tronisk fjernundervisning» 
hos NKI. Morten Flate 
Paulsen  er primus motor. 
Utprøving av datakommu-
nikasjon og datakonferan-
ser ved flere skoler.
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1988-1998

1988
NFF arrangerer ICDEs ver-
denskonferanse i Oslo. Stor 
suksess. 

1988
Senter for fjernundervisning 
(SEFU) blir etablert av NKS og 
NKI.  

1989
ICDE får statsstøtte til sekre-
tariat i Oslo. NFF og ICDE  
etablerer kontor sammen.

1989
Boka Lærer i fjernunder-
visning utgis av NKI i sam-
arbeid med Norsk forbund 
for fjernundervisning. 
Noen år seinere kommer 
Lærer i fjernundervisning. 
Skolen og undervisningen. 
NKS-lærer i praksis. Bøke-
ne bygger på kurs som ble 
utviklet mange år tidligere.

 

1992 
Brevskolerådet blir ned-
lagt. Departementet over-
later godkjenning av kurs 
til skolene selv, og ansva-
ret for kvalitet og kvali-
tetsnormer til NFF.
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1992 

Erling Ljoså, sentral person i 
NFF gjennom mange år, blir 
utnevnt til æresdoktor ved 
The Open University for sin 
innsats på det internasjonale 
fjernundervisningsfeltet.

 

1993 

NFF oppnevner Kvalitetsutval-
get som forbundets sakkyndige 
organ i kvalitetsspørsmål. Leder: 
Torstein Rekkedal.  
Kvalitetsutvalget, med Erling 
Ljoså og Torstein Rekkedal i 
spissen, utarbeider Kvalitetsnor-
mer for fjernundervisning.  

1993
NFF oppnevner Beregnings-
utvalget som skal ha tilsyn 
med kursregistrering, an-
tall «kommunikasjoner» og 
studietimer. Leder: Svein 
Qvist-Eriksen.  

1993
Revidert lov om vok-
senopplæring med nye 
bestemmelser om fjern-
undervisning.

 

1998
NFF får oppdraget med å 
utvikle en internettportal 
for voksnes læring, i sam-
arbeid med flere andre. 
Navnet er symbolsk, 
tunet.net
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1998-2008

2001
Kvalitetsnormene revideres. 
Utgis sammen med Retnings-
linjer for normering av kurs.

2003
NFFs nyhetsblad, Forum for 
fjernundervisning, blir relan-
sert i ny utgave.

2003
Torstein Rekkedal, leder av 
Kvalitetsutvalget og interna-
sjonalt kjent forsker ved NKI,  
blir utnevnt til æresdoktor ved 
The Open University i  
Storbritannia.

2003-2007
Utprøving av «IKT-støttet 
fleksibel utdanning og 
fjernundervisning» ved 
Universitetet i Oslo. 20 
millioner i såkornmidler til 
99 interne prosjekter.

2005
Ny navneendring: «Fleksi-
bel utdanning» tas med i 
forbundets navn: Norsk   
forbund for fjernundervis-
ning og fleksibel utdan-
ning.
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2005
NFF arrangerer mange fag-
konferanser. Høstkonferansen 
2005 har tittelen «Utdanning i 
spenningsfeltet mellom kvali-
tetskrav og IKT-muligheter»

2005
NFF inviteres med i  
Distans-nettverket i Nordisk 
nettverk for voksnes læring 
(NVL). Nettverket arbeider 
med pedagogisk bruk av tek-
nologi og voksnes læring, og 
er fortsatt aktivt i 2018.

 

2006
NFF deltar i Kunnskapsdepar-
tementets arbeidsgruppe for 
nasjonalt kvalifikasjonsram-
meverk. Anne B. Swanberg er 
NFFs representant. 

2006 

Ingeborg Bø går av med 
pensjon, etter mange års 
innsats i organisasjonen. 
Hun blir hedret med Kon-
gens fortjenstmedalje for 
sin innsats på etter- og 
videreutdanningsfeltet.

2008
NFF etablerer to priser, 
«Årets nettlærer» og 
«Årets nettstudent.
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2008-2018

2009
NFF arrangerer den 
europeiske EADL-konferansen 
i Oslo.

2010
Ny voksenopplæringslov trår 
i kraft. Nettskoler omhand-
les i kap. 3  Statsstøtten til 
nettskolene går over til å bli 
utviklingsmidler.

2011-2014
NFF leverer årlige rapporter 
på nettskolenes utviklings-
midler, Utviklingsmidler til 
nettskoler, kapittel 254, post 
71. Fellesrapport

2013
NFF er vert for den euro-
peiske EDEN-konferansen 
i Oslo. 

2013 

NFF gjennomfører to un-
dersøkelser: Nettskolestu-
denter – motiver, mestring 
og ambisjoner, av Wenche 
M. Rønning,NTNU, og 
Nyvinninger og utfordringer 
– pedagogisk utviklingsar-
beid i nettskolene 1995–
2015 av Torunn Gjelsvik.



2013
NFF skifter navn til Fleksibel 
utdanning Norge (FuN). Det 
markeres med eget arrange-
ment. Aktiviteten på sosiale 
medier intensiveres, Face-
book, Twitter, LInkedIn.

2014
FuN kjemper for at nettsko-
lene skal beholde utviklings-
midlene på statsbudsjettet, 
men posten strykes fra og 
med 2015.

2015
FuN deltar med arrangement 
på Arendalsuka for første 
gang. Fortsetter årene etter.

2016 

Fun innhenter gallup på 
interessen for videreut-
danning på nett. Overras-
kende høy andel kan tenke 
seg å studere på nett. 

2017
FuN utgir «Kvalitet i 
nettundervisning – 
en veileder», forfattet av 
Kvalitetsutvalget.
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Straks vedtaket om å etablere 
Norsk brevskoleforbund var 
banket på konstituerende 
møte 27. februar 1968, ble det 
forfattet en pressemelding til 
Norsk telegrambyrå. Nyheten 
skulle ut til pressen. Overskriften 
var nøktern, «Norske brevskoler 
danner forbund». Teksten er 
gjengitt i sin helhet nedenfor.

«Landets seks største 
brevskoler: Elingaard 
Brevskole, Folkets Brevskole, 
KA-skolen, Landbrukets 
Brevskole, NKI-skolen og 
Norsk Korrespondanseskole, 
har i dag på et konstituerende 
møte vedtatt å danne Norsk 
brevskoleforbund (NBF).

Som formann i forbundet 
ble valgt rektor Solveig 
Gran Andresen. Øvrige 
styremedlemmer ble 
direktør Per Solberg og 

brevskoleinspektør Hans M. 
Wivestad.

Forbundets primære oppgaver 
skal bl.a. være å:

-  arbeide for bedre vilkår for 
brevskolene og deres elever,

-  arbeide for utbredelse 
og utvikling av 
brevskoleundervisningen 
som pedagogisk metode,

-  fastsette og gjennomføre 
prinsipper for god 
brevskolepraksis,

-  virke som brevskolenes felles 
organ overfor offentlige 
myndigheter, organisasjoner 
o.l.,

-  arbeide for god forståelse 
brevskolene imellom.

Brevskolene ser det som 
en meget viktig oppgave 
gjennom etablering av en 
norsk brevskoleorganisasjon 
å kunne bidra til å styrke 
brevundervisningens stilling 
innenfor skoleverket og det 
øvrige undervisningssystem. 
Med utgangspunkt i det 
stadig stigende behov for 
voksenopplæring, hvor 
brevskolene vil spille en 
fremtredende rolle, er det viktig 
at brevundervisningen kan 
tre fram og bli bedømt som 
et fullgodt alternativ til vanlig 
undervisning.

Det er det nye forbundets 
ønske at også de øvrige 
brevskoler i vårt land vil finne 
det formålstjenlig å bli med i 
forbundet.»

Norske brevskoler 
danner 
forbund
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1. En brevskole skal rette seg 
etter vedtak truffet av Kir-
ke- og undervisningsdepar-
tementet, Brevskolerådet 
og andre offentlige organer 
innen brevskolelovens ram-
me. Tvilsspørsmål og saker 
av kontroversiell art bør 
drøftet i NBF.

2. En brevskole skal i sine sko-
leplaner gi best mulige opp-
lysninger om: 

a. kursenes målsetning, om-
fang og innhold.

b. krav til forutsetninger og 
forkunnskaper.

c. kurspriser og betalings- 
vilkår.

d. retten til å få tilsendt  
vitnemål, diplom o.l.

e. bestemmelser om stipend- 
ordninger etc.

f. muligheter for kursavbrudd, 
utsettelse eller bytte av 
kurs.

g. eventuelle begrensninger i 
kurstidens lengde.

3. Brevskolenes reklame skal 
være sannferdig, saklig og 
opplysende. Uholdbare og/
eller overdrevne påstander 
eller løfter må ikke fore-
komme i annonser, brev el-
ler trykksaker. Nedsettende 
omtale av andre skoler er 
ikke tillatt.

4. En brevskoles salgsmetoder 
skal være av en slik art at de 
ikke svekker brevskoleun-
dervisningens renommé.

5. En brevskole skal bruke 
kompetente fagfolk som 
kursforfattere og lærere og 
føre nøye kontroll med de-
res arbeid.

6. En brevskole skal samvit-

tighetsfullt følge elevenes 
arbeid og stimulere dem til 
å gjennomføre kursene med 
best mulig resultat.

7. Brevskoler tilsluttet NBF 
må innstille seg på et mest 
mulig lojalt samarbeid. De 
bør utveksle skoleplaner og 
i rimelig grad erfaringer og 
prøver på undervisningsma-
teriell.

 
Reglene ble vedtatt på stiftelse-
sesmøtet 27. februar 1968.

Det viste seg snart at reglene 
for god brevskoleskikk ble brukt. 
NBF fikk i 1971 brev fra Steinar 
Hesthamar på M/F Strandebarm 
med klage på en brevskole. 
NBF mente at klagen skulle 
behandles i departementet, og 
den ble oversendt dit 6.12.1971. 
Det kom også en og annen 
klage på skoler som ikke fulgte 
reglene, blant annet regel 3 om 
salgsmetoder.

Regler 
for god 
brevskolepraksis
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Klasserommet, læreren 
og bøkene har vært 
undervisningens tre pilarer 
gjennom flere hundreår – et 
fast sted å være, en fagkyndig 
person og skriftlig lærestoff. For 
hundre år siden utfordret Ernst 
G. Mortensen datidens tanker 
om hvordan undervisning skulle 
foregå. Han var først i Norge til 
å etablere en brevskole, og han 
forskrekket nok mange med 
sin skole uten klasserom, men 
fortsatt med bøker og annet 
skriftlig lærestoff. Læreren var 
der også, men ikke i samme 
posisjon som i klasserommet. 
Det var en lærer som elevene 
ikke så, men likevel ble kjent 
med gjennom kommentarer og 
veiledning til hver enkelt elev. 
Det var noe vi i dag kanskje ville 

1  Kunnskap er makt. Høyskolen Campus Kristiania 100 år, side 9

ha kalt «sakte undervisning», 
hvor lærerens rettinger og 
kommentarer kom et par uker 
etter levert oppgave.

Kanskje var det Bibelens 
Paulus som var aller først ute 
med brevundervisning. Han 
veiledet de nyetablerte, kristne 
menighetene i Tessaloniki, 
Korint og andre steder gjennom 
brev.

Etter at postvesenet ble etablert 
og fikk noenlunde stabil drift, 
ble det satt i gang brevskoler 
flere steder i verden. Enkelt 
sagt fikk eleven en pakke med 
lærestoff og bøker, sammen 
med oppgaver og postadressen 
til skolen. Skolen var navet som 
sørget for at brevene kom fram 

til læreren og ble sendt i retur 
med lærerens kommentarer til 
elevene.

Ernst G. Mortensen lærte seg 
denne forretningsmodellen på 
en studietur til International 
Correspondence Schools i 
Amerika. Da han kom hjem, 
utviklet han kurs i bokholderi 
og handelskorrespondanse og 
etablerte Norsk Korrespondanse- 
skole, kjent som NKS, i 1914 etter 
mønster av den amerikanske 
skolen. Mortensen satte seg 
som mål å tilby utdanning på 
tvers av økonomiske, sosiale, 
kulturelle og geografiske 
barrierer, som ellers stengte 
veien for mange mennesker.1 
NKS ble en tidlig suksess. Etter 
et første år med 125 elever 

Opptakten 
til en interesse- 
organisasjon
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vokste tallene raskt. I 1929 var 
tallet kommet opp i 9000 elever 
fordelt på 40 fagområder.2 
Skolen må ha vært dyktig til 
å markedsføre seg gjennom 
annonser i aviser og blad. 
Gamle NKS-brev fra 1920-tallet 
forteller om elever i de minste 
bygder.

Svenskene fikk sin første 
brevskole i 1898, Hermods, 
etablert av Hans Svensson 
Hermod. Få år seinere kom 
Noréns korrespondanse institutt 
(NKI), som etablerte seg i Norge 
i 1959. I mellomtiden hadde 
Folkets Brevskole, Landbrukets 
Brevskole og flere andre 
kommet til. 

Tiden etter andre verdenskrig 

2. Kunnskap er makt. Høyskolen Campus Kristiania 100 år, tidslinje s. 2–3

ble en glanstid for brevskolene. 
Nordmenn var oppsatt på å 
bygge landet etter krigen. De 
manglet fagkunnskap på alle 
felt, og tilgangen til utdanning 
var beskjeden. Brevskolene var 
fleksible og etablerte kurstilbud 
som det var etterspørsel etter. 

For et grissgrendt land som 
Norge, hvor mesteparten av 
befolkningen også var fattige, 
var det vrient å skaffe seg 
utdanning både for unge og 
voksne. Anne Karin Elstad 
forteller i boka Hjem om en av 
brødrene sine at han satt inne 
og leste til studenteksamen. 
Han reiste til Oslo for å 
immatrikuleres ved universitetet: 
«… han hadde lest til alle sine 
eksamener pr. korrespondanse: 

realskole, realartium og 
handelsgymnasium.» Dette må 
ha vært på 1950-tallet.

Tusener av unge og voksne 
har på samme måte som 
broren til Elstad skaffet seg 
nødvendig utdanning «pr. 
korrespondanse». Men 
utdanningstilbudene har 
krevd innsats fra skolene, og 
skolene har ikke hatt noen 
enkel tilværelse. Her lå også 
grunnen til at de etablerte en 
interesseorganisasjon i 1968. 
De så at det kunne lønne seg å 
stå sammen i kampen for bedre 
rammevilkår og dermed for 
bedre utdanningsmuligheter for 
den enkelte elev.
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Organisasjonen som nå fyller 
femti år, har skiftet navn tre gan-
ger. Forkortelsene som er brukt, 
og periodene for de ulike navne-
ne er satt opp nedenfor. I dette 
heftet er forkortelsene brukt i ste-
det for fullt navn.

NBF - Norsk brevskoleforbund i 
perioden fra etableringen i 1968 
til 1985

NFF - Norsk forbund for fj ern-
undervisning fra 1985 til 2005

NFF - Norsk forbund for fj ern-
undervisning og fl eksibel utdan-
ning fra 2005 til 2013

FuN - Fleksibel utdanning Norge 
fra 2013 og fortsatt

Navneskiftene viser endringene 
i terminologi. Korrespondanse-
skoler og utdanning per korre-
spondanse var de litt høytidelige 

ordene tidlig på 1900-tallet, 
mens brevskole og brevundervis-
ning ble mest brukt. Det var også 
betegnelsen skolene valgte da de 
stiftet Norsk Brevskoleforbund. 

Fra omtrent 1980 kom fj ern-
undervisning inn som et nytt be-
grep, med «Distance Education» 
på engelsk og «utbildning per 
distans» på svensk. I off entlige 
dokumenter ble brevskole etter 
hvert skiftet ut med fj ernunder-
visningsinstitusjon. De private, 
off entlig godkjente skolene gikk 
under betegnelsen frittstående 
fj ernundervisningsinstitusjoner. 
NBF tok hensyn til endringen og 
vedtok nytt navn, Norsk forbund 
for fj ernundervisning, i 1985. 

Det ble også vanlig å snakke om 
fl eksibel utdanning, og særlig i 
høyere utdanning var dette en 
mye brukt betegnelse. Siden NFF 
hadde fått mange medlemmer 
fra høyere utdanning, vedtok 

årsmøtet en tilføyelse i navnet, 
slik at det ble Norsk forbund for 
fj ernundervisning og fl eksibel ut-
danning fra 2005. Det ble et noe 
tungvint navn. Forkortelsen var 
heller ikke bare enkel, siden det 
var et tyvetalls andre organisasjo-
ner med samme forkortelse. 

Språkbruken endret seg igjen. 
Fjernundervisning falt gradvis 
bort. I den nye voksenopplæ-
ringsloven fra 2010 er fj ernunder-
visningsinstitusjon byttet ut med 
nettskoler, etter råd fra NFF. Nett-
skole, virtuell skole, nettbasert 
utdanning, nettstøttet utdanning 
og «blended learning» er andre 
uttrykk som kom i bruk. Da NFF 
skulle tilpasse seg ny terminolo-
gi i 2013, falt valget på Fleksibel 
utdanning Norge som et enkle-
re navn, med forkortelsen FuN. 
Fleksibel utdanning omfatter de 
mange ulike variantene av bruk 
av nett i utdanning.    

Navneskifter og 
forkortelser
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Brevskolene møtte felles 
utfordringer og hadde kontakt 
med hverandre i ulike saker. 
Det ble nok også snakket 
om at de burde hatt en 
interesseorganisasjon. I oktober 
1967 skrev Carl L. Mortensen, 
administrerende direktør i Ernst 

G. Mortensen & Co A/S, brev til 
blant andre Folkets Brevskole. 
«Som initiativtaker i saken har 
jeg derfor den glede å innby 
Dem til et møte i NKS-huset», 
skrev han. «Jeg skulle tro det 
vil være naturlig at vi første 
drøfter om det er behov for 

en brevskoleorganisasjon.» 
Møtet ble holdt, og de ble enige 
om å gå videre med saken. 
Organisasjonsformen skulle 
være «så enkel som mulig», og 
et utvalg på tre skulle fremme 
forslag til vedtekter.

Initiativtakeren
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Landbrukets Brevskole var ein 
av stiftarane av NBF. Skolen 
vart etablert i 1947 og var i rask 
vekst, elevane strøymde til. Bent 
Ellestad var rektor ved skolen i 
25 år, og i denne perioden var 
han «skolestyrer for 280 000 
elever», som det heiter i eit 
intervju med han då skolen 
feira 50-årsjubileum1 i 1997. 
Jubileet vart også nytta til å 
skifta namn til Natur og næring 
fjernundervisning.

Ellestad seier i intervjuet at 
dei kjende seg som ektefødde 
barn av NKS. Landbrukets 
Brevskole kjøpte heile 
landbruksporteføljen hos NKS 
og fekk dermed ein solid start 
på verksemda. Dei kjøpte også 
Skogeierforbundets Brevskole. 
Fleire brevskolar etablerte 
eigne forlag. For Landbrukets 

1 Kurskatalog 97/98 for Natur og næring fjernundervisning - utklipp fra katalogen på bildet til høyre.

Brevskole var løysninga å slå seg 
saman med Bøndernes Forlag i 
1969, seinare Landbruksforlaget. 
Det er lite att av skolen i 
dag. Den vart overtatt av 
Bygdefolkets Studieforbund, 
som fusjonerte med Populus 
studieforbund i 2012, og nå 
heiter Studieforbundet næring 
og samfunn.

Folkets Brevskole 
Folkets Brevskole vart etablert i 
1946. Landsorganisasjonen og 
fleire fagforbund, Arbeidernes 
Opplysningsforbund og Norges 
Kooperative Landsforening 
stod bak den nye brevskolen. 
Skolen profilerte seg som «en 
brevskole utgått fra folket», og 
ein skole som ikkje skulle tena 
pengar på kunnskapstørsten 
hos folk. Andre brevskolar var 
ikkje glad for denne profileringa. 

Det kunne lett oppfattast som 
eit hint om at det var god butikk 
å driva brevskolar.

Samarbeidet gjekk seg nok 
likevel til, og då NBF vart stifta, 
var det nettopp rektor ved 
Folkets Brevskole som vart 
vald til formann, Solveig Gran 
Andresen. Skolen hadde også 
formannsvervet i perioden 
1995–2004 med Sigmund 
Kristoffersen. Skolen heitte 
då FB Fjernundervisning. 
Noko seinare overtok 
Folkeuniversitetet skolen, og 
Folkeuniversitetet Nettstudier 
er i dag namnet på det som ein 
gong var Folkets Brevskole. 

Dei fire andre stiftarane var 
Norsk Korrespondanseskole, 
NKI-skolen, KA-skolen og 
Elingaard Brevskole.

Stiftarane av NBF
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Forløperen til Fleksibel 
utdanning Norge, Norsk 
brevskoleforbund (NBF), ble 
etablert på stiftelsesmøte 27. 
februar 1968. Seks skoler stod bak 
det nye forbundet: 
Elingaard Brevskole, Folkets 
Brevskole, KA-skolen, Landbrukets 
Brevskole, NKI-skolen og Norsk 
Korrespondanseskole.

FORMÅL  
formulert i vedtektene: 
Forbundets formål er 
å utbre kjennskap til 
brevskoleundervisningen, høyne 
dens faglige og pedagogiske 
standard og styrke dens stilling 
innenfor skoleverket og det  
øvrige undervisningssystem.

MEDLEMSKAP 
 ifølge vedtektene: Som 
medlemmer av NBF kan etter 
søknad opptas brevskoler 
som har minst 3 enkeltkurser 
godkjent av Kirke- og 
undervisningsdepartementet, og 

som har vært i virksomhet i Norge 
i minst 3 år.

STYRET 
Styret skal ifølge vedtektene bestå 
av «formann, varaformann og 
sekretær/kasserer» 
På stiftelsesmøtet ble følgende 
valgt:

Formann: 
Rektor Solveig Gran  
Andresen, Folkets Brevskole 
 
Varaformann:  
Direktør  
Per Solberg, KA-skolen

Sekretær/kasserer:  
Brevskoleinspektør  
Hans M. Wivestad, Norsk 
Korrespondanseskole

Varamenn:  
Rektor Bent Ellestad, 
Landbrukets Brevskole  
Direktør Einar Grepperud, 
NKI-skolen

NBF hadde ingen ansatte før 
1977. Det var styret som stod 
for arbeidet. Femti år seinere er 
det interessant å kikke i arkivet 
for å se hvilke saker de var 
opptatt av de første årene av 
forbundets historie. Arkivet er ikke 
fullstendig, men det ligger mange 
gjennomslag med blåpapir av brev 
de skrev, og brevene forteller en 
historie. Styremøtereferatene byr 
også på interessant informasjon. 
Noen saker kan nevnes:

•	Praktiske saker som å skaffe seg 
postadresse: Det måtte skrives 
brev til postmesteren i Vika 
med søknad om å få tildelt en 
postboks. I løpet av snaue to 
uker var postboksen på plass, og 
forbundets adresse ble: Postboks 
1815, Vika, Oslo 1.

•	Det måtte opprettes bankkonto, 
og Andressens Bank ble valgt til å 
passe på pengene.

•	NBF tegnet abonnement hos 

En interesse-
organisasjon  
etablerer seg

Solveig 
Gran 
Andersen. 
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utklippsbyrået Argus «for å kunne 
følge med i pressens omtale av 
forbundets virksomhet».

•	Innkreving av kontingent 
måte gjøres: kr 100 for alle 
medlemmer i 1968. Utgifter ut 
over kontingentinntektene skulle 
«fordeles på medlemmene 
etter deres størrelse, med en 
begrensning både oppover og 
nedover».

•	Rekruttering av medlemmer var 
viktig. Det ble skrevet høflige 
brev til andre skoler. Brevet 
avsluttet gjerne med «Det skulle 
glede oss å motta Deres søknad 
om medlemskap». Følgende 
skoler fikk forespørsel om å 
melde seg inn: 
ABC-skolen for tegning, Fram 
Brevskule, Garanti Brevskole, 
Idrettsskolen, 
Korrespondanseinstituttet 
Westin & Co, Wesico Forlag, 
Nordisk Språkforlag, Bibelskolens 
brevkurs, Statens teknologiske 
institutt, Hærens Brevskole og 
Statens Bibliotekskole. I tillegg 
ble det sendt brev til to danske 
brevskoler.

•	Det nyetablerte forbundet sendte 
også melding til Aschehoug 
med opplysninger om stiftelsen. 
Brevet ble avsluttet med ordene: 
«Vi skulle tro meldingen vil 
interessere abonnentene 
på Deres leksikonservice.» 

Aschehoug svarte høflig og 
takket for informasjonen.

•	Et faglig-pedagogisk utvalg 
ble oppnevnt. Mandatet for 
utvalget var å utrede saker av 
faglig-pedagogisk karakter etter 
oppdrag fra styret. Utvalget 
skulle også «arbeide for en 
hevning i det faglig-pedagogiske 
nivå innen brevundervisning». 
Utvalget jobbet blant annet 
med brevskoleterminologi, 
brevkurs kombinert med AV-
midler, brevskolebibliografi og 
brevskolehistorie.

•	NBF samarbeidet med 
Brevskolerådet om et skjema 
som medlemmene skulle bruke 
ved innsending av brevkurs for 
godkjenning i Brevskolerådet.

•	NBF behandlet Bargem-
komiteens innstilling, en 
utredning som kom i 1969 om 
undervisning i radio og fjernsyn. 
Brevskolenes rolle var sentral.

•	Helt fra starten hadde forbundet 
ønsket å få laget en brosjyre 
om brevundervisning. Det var 
et eget utvalg som skulle gjøre 
jobben, men av mange ulike 
grunner trakk det ut i tid. Etter to 
og et halvt år kom det endelig et 
konkret forslag om innhold fra 
brosjyrekomiteen. 

•	NBF engasjerte seg i en sak 

hvor en skole med hovedsete i 
Sverige ønsket å drive direktesalg 
av brevkurs etter en metode 
som hadde ført til rettssaker 
i Danmark. NBF advarte på 
det sterkest mot «usunne 
salgsmetoder».

•	Det faglig-pedagogiske utvalget 
arrangerte de todagers kurs for 
brevskolelærere i 1970. 

•	Til årsmøtet i 1971 hadde 
forbundet nesten doblet 
medlemstallet og hadde da 11 
medlemmer.

•	Det var hyppige styremøter og 
mange små og større saker. 
Medlemsmøtene kom også jevnt 
og trutt. 

•	Først i 1977 fikk de tilsatt en 
sekretariatsleder. Steinar Sandvik 
ble ansatt med en «årsgasje» 
i prøveåret på kr 46 000. Året 
etter overtok Leif H. Svendsen. 
Han var ansatt i NBF i mange år, 
og noen vil huske han som gjest 
ved årsmøtemiddagene fram til 
2005.

•	Forbundets første kontor 
ble opprettet høsten 1977 i 
Folkets Brevskole, med adresse 
Gøteborggt. 8. Folkets Brevskole 
holdt skrivepult, stoler og en 
reol, mens NKS skaffet arkivskap. 
Styret bevilget penger til 
skrivemaskin.
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NBF var uten eget kontor og 
uten ansatte de første ti årene. 

I 1977 fi kk NBF kontorplass 
hos en av stifterne, Folkets 
Brevskole, i Gøteborggata 8 i 
Oslo.

I 1984 ble NBF samlokalisert 
med Brevskolenes utviklings- 
og servicekontor (BUS) i 

Markveien i Oslo, og fra 1988 
med det nyetablerte Senter for 
Fjernundervisning (SEFU).

I 1989 ble NFF samlokalisert 
med International Council for 
Open and Distance Education 
(ICDE) i Gjerdrums vei i Nydalen. 
ICDE hadde fått sitt sekretariat 
lagt til Norge, og virksomheten 

ble drevet i samarbeid med NFF 
den første tiden. 

I 2003 fl yttet begge 
organisasjoner til lokaler i 
Lilleakerveien 23 på Lilleaker.

I 2017 fl yttet Fleksibel utdanning 
Norge til Vollsveien 4A på 
Lysaker, hvor de holder til i 
jubileumsåret.

Kontorsteder

1977

1984

1989

2003

2017
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I en interesseorganisasjon 
med få medlemmer som alle 
drev på samme felt, var det ef-
fektivt å drøfte saker på med-
lemsmøter, og medlemmene i 
NBF/NFF stilte opp. 

Tema for møtene avspeiler si-
tuasjonen for skolene og hva 
de var opptatt av.

Medlemsmøtet i mai 1970 
hadde et politisk tilsnitt, med 
foredrag av sjefssekretær 
Bjartmar Gjerde som holdt 
foredrag om «Arbeidsfordeling 
i voksenopplæringen». 

I innkallingen til medlemsmø-
tet den 25. oktober i 1989 var 
det  tydeligvis omstilling og 
økonomi som var aktuelle ut-

fordringer for medlemmene. 
På programmet stod tema som 
«De små skolers økonomi», 
«En stor skole i omstilling» og 
«Hvor går Bankakademiet».
  

Medlemsmøter
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I det femti år gamle 
arkivet fi nner vi tynne 
gjennomslagspapir som 
kopier av brev fra Norsk 
Brevskoleforbunds virksomhet. 
På noen av kopiene er skriften 
svak, gjennomslagskraften 
av tastene på skrivemaskinen 
har ikke vært god nok, eller 
blåpapiret har vært godt brukt. 
Vi fi nner brevveksling med 
departement, Brevskolerådet, 
NKS, Forsvaret og mange 
andre. Ellers er det en del 
interne dokumenter, for 
eksempel statistikk over tallet 
på kurs og elever. 

Statistikken ble ikke 
off entliggjort. «Fortrolig. Til 
internt bruk», er beskjeden på 
oversikten. På den tiden NBF 
ble stiftet, var det tre store 
skoler, hvorav NKS var den 
desidert største med sine 320 
kurs og 72 323 enkeltelever 
og over tusen brevringer. KA-
skolen og Folkets Brevskole 
hadde henholdsvis 241 og 
132 kurs, og begge hadde 
mellom 1400 og 1500 elever. 
Folkets brevskole hadde en 
omfattende brevring-aktivitet 
med nesten 2000 ringer. 
KA-skolen hadde svært få 
brevringer, mens Landbrukets 

Brevskole hadde nærmere 
1200 brevringer.

Dette var betydelige tall, og det 
er ikke rart at brevundervisning 
var omfattet med interesse 
fra mange hold. Statistikken 
fra 1968 viser 126 000 
enkeltpersoner og over 
5 000 brevringer. Om en 
regner et snittantall på fem i 
hver brevring, var det rundt 
regnet 150 000 person er 
som drev med utdanning per 
korrespondanse. Det utgjorde 
rundt regnet seks prosent av 
den voksne befolkningen den 
gangen.  

150 000 elever  
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NBF sender ut melding om at 
de har fått opprettet sekretariat 
og tilsatt sekretariatsleder i au-
gust 1977. Arbeidsmengden er 
blitt så stor at styrets leder og 
sekretær ikke lenger makter å 

drive organisasjonen uten hjelp.

«Vår sekretariatsleder er Steinar 
Sandvik. Han har trappet ned 
sin stilling som generalsekretær 
i Norsk Yrkes- og Husstellærer-

lag for å lede NBFs sekretariat 2 
dager i uken», skriver formann 
Jan E. Dietrichson til medlem-
mene.

Gladnyhet 1977

Liten organisasjon i spennet fra 
1968 til 2018
En liten organisasjon i et 
stort organisasjonssamfunn. 
Slik beskrev Tore Krogdahl 
organisasjonen i kåseriet til 
40-årsjubileet. Denne lille 
organisasjonen har vist seg å 
være levedyktig. Den har endret 
seg jevnt og trutt i femti år, inntatt 
nye roller og tilpasset seg nye 
medlemmenes skiftende behov. 

1968 
Norsk Brevskoleforbund blir 
etablert. Hvordan var situasjonen 
i Norge i 1968? Tore Krogdahl 
sa det slik: «Etterkrigssolidaritet, 
gjenreisningsideologi og 
andre fellesskapsprioriteringer 
begynte å vike plass for mer 
individualistiske holdninger og 

tenkesett. I næringslivet var 
dette den første perioden da 
småbedriftene, som hadde 
preget Norge siden 1945, måtte 
gi seg i bransje etter bransje. 
Antall fusjoner i norsk næringsliv 
nådde nye rekordhøyder på 
slutten av 60-tallet. Samtidig 
hadde utdanningssystemet 
kommet seg så noenlunde på 
beina, selv om mangelen på 
alle slags profesjonsutdannede 
fortsatt var skrikende. Kort 
sagt var det et samfunn i sterk 
endring.»

Det brygget opp til strid om 
medlemskap i Det europeiske 
fellesskap (EEC). Per Borten fra 
Senterpartiet var statsminister 

for en koalisjonsregjering med 
Høyre, Venstre og Kristelig 
Folkeparti (1965–1971), og 
Kjell Bondevik fra Kristelig 
Folkeparti var kirke- og 
undervisningsminister. Bare to av 
15 statsråder var kvinner i 1968.

I 1968 var det fortsatt 7-årig 
folkeskole i Norge med skolestart 
ved sju år. I 1969 ble det innført 
niårig obligatorisk grunnskole.

Fram til 1968 var det bare to 
universiteter i landet. I 1968 
kom vedtaket om å etablere et 
universitet i Tromsø. Året etter 
ble de første distriktshøgskolene 
etablert.
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2018 
I 2018 er gjenreisingsideologi og 
fellesskapsprioriteringer mindre 
kjente begreper for de fleste. 
De individualistiske holdningene 
som Tore Krogdahl snakket om, 
har fått en enda større plass 
og har langt på vei fortrengt 
solidariteten. Næringslivet har 
endret seg drastisk, selv om 
små og mellomstore bedrifter 
fortsatt er det typiske. Gamle 
industrigiganter er borte. 
Oljeindustrien har hatt en 
gullalder, med nedtur de seinere 
årene. Entreprenørskap og 
etablering av egen bedrift er høyt 
verdsatt. Et stadig gjentatt 

spørsmål er: «Hva skal vi leve av 
etter oljen?» Offentlige organer 
og tjenesteyting har vokst enormt 
på femti år.

Erna Solberg er inne i sin andre 
regjeringsperiode. Kunnskaps- 
og integreringsminister Jan 
Tore Sanner og forsknings- og 
høyere utdanningsminister Iselin 
Nybø styrer hver sine områder i 
Kunnskapsdepartementet. 

Utdanningssystemet har 
utviklet seg mye. Grunnskolen 
er tiårig med skolestart ved 
seks år. Videregående skole er 
inngangsbilletten til høyere 

utdanning og høyere yrkesfaglig 
utdanning. De aller fleste 
begynner på videregående skole, 
men nesten hver tredje elev 
faller fra. Kunnskapsministrene 
gjennom flere regjeringer 
har forsøkt tiltak for å løse 
frafallsproblemet, men uten å 
lykkes i særlig grad.  

Tallet på universiteter har vokst 
til ni, samtidig som det skjer en 
omfattende fusjonsprosess blant 
høyere utdanningsinstitusjoner.
Fagskoleutdanning er strukturert 
og etablert som høyere 
yrkesfaglig utdanning.
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Det var et langt og omfattende 
samarbeid mellom NRK, NBF/
NFF og flere av skolene fra tidlig 
på 70-tallet til utpå 90-tallet.

NBF hadde allerede i 
stiftelsesåret tatt opp spørsmål 
om samarbeid mellom NRK 
og brevskoler. NBF skrev blant 
annet følgende i et brev til 
Komiteen for undervisning i 
radio og fjernsyn  
v/statssekretær Bargem: 
”Vi er fullt klar over at det må 
utarbeides spesielle brevkurs til 
radio/fjernsynsprogrammene, 
og mener denne oppgaven med 
hell kan løses av flere skoler i 
fellesskap. Det vil bli mulig å 
produsere mer materiell, og den 

samlede ekspertise som finnes 
ved brevskolene, vil kunne 
utnyttes.”

NRK etablerte en 
voksenopplæringsavdeling 
som samarbeidet tett med 
brevskoler og andre. Da NRK 
skulle i gang med engelskkurs, 
det såkalte «Start-prosjektet» i 
1972, sendte NBF ut forespørsel 
til sine 11 medlemmer. NKS, 
Folkets Brevskole og Norsk 
Språkinstitutt meldte sin 
interesse for å samarbeide 
med NRK. Dette samarbeidet 
skulle vise seg å bli omfattende.  
Arbeidsfordeling var slik at 
NRK produserte radio- og 
TV-programmene, mens 

brevskolene produserte og 
administrerte brevkursene. 
Engelskkursene Start ble en 
suksess med omfattende 
aktivitet og deltaking. 
Kursene bidro betydelig 
til engelskopplæringen i 
befolkningen på 1970-tallet.

Det ble produsert mange 
språkkurs etter samme modell 
gjennom 70- og 80-tallet, bl.a. i 
fransk, spansk, italiensk og tysk. 
Kursene i sørsamisk, Davvin 
og Samas, var også vellykkede, 
med gode lærebøker koblet 
til radioprogrammer og 
brevkurs.  Samnemda for 
studiearbeid kom også med 
i samarbeidet og det ble 

Radio og fjernsyn + 
brevskoler = suksess
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etablert et samarbeidsorgan, 
Medieutvalget, i 1972. 
Studieorganisasjoner over 
hele landet arrangerte lokal 
gruppeundervisning i tilknytning 
til brevkursene og NRK-
programmene. Det statlige 
Norsk fjernundervisning og 
Statens filmsentral var også 
samarbeidspartnere i flere 
prosjekter.

Språkkursene var spesielt 
populære, men det var også 
kurs i mange andre emner, som 
for eksempel «Ny matematikk 
for foreldre». Foreldre trengte 
kunnskap for å kunne hjelpe 
barna i lekselesingen. Ikke 
minst var det et stort behov 

og stor interesse for kurset 
«EDB og samfunnet» og 
programmeringskurs.

På slutten av 1980-tallet var 
voksenopplæringsaktiviteten 
i NRK under press. Men 
NRK og NKS fant en ny 
samarbeidsmodell der 
NKS kunne delvis ta over 
prosjektledelsen. De første 
kursene i denne modellen 
var universitetskursene 
«Hverdagsjus» og «Yrkeslivets 
jus» i samarbeid med 
Universitetet i Oslo. I 1990 
ble NKS invitert til å prøve 
ut modellen i en annen stor 
satsing, «Åpen videregående 
skole», med 48 radio- og 

TV-programmer tilknyttet 
de sentrale basisfagene i 
videregående skole. NRK-TV, 
NKS og Statens ressurs- og 
voksenopplæringssenter 
(SRV) samarbeidet. Mens NRK 
tidligere stod for produksjon 
av fjernsynsprogrammene og 
brevskolene for kursene, var 
det nå NKS som produserte 
og delvis finansierte NRK-
programmene, som en integrert 
del av kursene. 

Noen av lærebøkene i kursene i samisk.
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Brevundervisning var blitt et 
kjent begrep i Norge utover 
på 1900-tallet. I den norske 
befolkningen var det store 
utdanningsbehov som ikke 
ble dekket godt nok av det 
offentlige. Av mange grunner lå 
det godt til rette for brevkurs, 
men skolene måtte ta betalt, og 
betalingsevnen var jevnt over 
dårlig. Derfor var det viktig at 
staten kom inn og dekket deler 
av kursutgiften for elevene.

I 1968 oppnevnte 
departementet 
Brevskoleutvalget. Oppdraget 
var å videreføre arbeidet 
med statlige støtteordninger. 
Solveig Gran Andresen, som 
var formann i det nyetablerte 
NBF, representerte brevskolene 
i utvalget. Utvalget var helt 

1. Brevelever fikk stedbasert undervisning lokalt. Dette var et samarbeid mellom brevskole og studieforbund eller annen lokal 
samarbeidspartner.

klar på at brevelever og 
kombinertelever skulle likestilles 
med elever i det offentlige 
skoleverket.

FULL REFUSJON 
Brevskoleutvalget 
foreslo full refusjon av 
kursutgiftene for brevkurs og 
kombinertundervisning1 som 
førte til offentlig eksamen, og 
halv refusjon for kurs som ikke 
tok sikte på offentlig eksamen. 
I innstillingen argumenterte 
et mindretall for at alle kurs 
burde få full refusjon. Det tok 
tid, men etter en innstilling 
fra Brevskoleutvalget, en 
stortingsmelding og mye 
diskusjon ble den nye 
refusjonsordningen innført 
i 1975, i grove trekk slik 
Brevskoleutvalget hadde 

anbefalt.  

GRATIS 
Brevskolene og NBF opplevde 
den rause refusjonsordningen 
som en anerkjennelse. Dette 
ville styrke brevundervisningen 
som undervisningsform. 
Skolene annonserte 
nyordningen. Gratis utdanning 
var et godt salgsargument. Også 
NBF gikk ut og markedsførte 
den nye ordningen aktivt. I en 
folder stod det å lese: «Fra 1. 
juli 1975 er brevundervisning 
meget rimelig, i visse tilfeller 
helt GRATIS!»

Elevene strømmet til. Så stor 
var tilstrømningen at Stortinget 
måtte tilleggsbevilge det 
tredobbelte av det opprinnelige 
beløpet for å dekke 

Brevskoleutvalget åpner 
støtteslusene
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studieavgiftene. Departementet 
kritiserte brevskolene for å ha 
markedsført støtteordningen 
for sterkt. Etter bare to år ble 
ordningen strammet inn. Det 
ble igjen mye diskusjon og 
flere utredninger om hvor stor 
støtten skulle være, og hvordan 
den skulle beregnes. Og hva 
med elever som ikke fullførte?

FORHANDLINGER 
NBF måtte på banen for å 
forhandle med departementet 
om støtten til elever som 
hadde meldt seg til kurs og 
fått tilsendt læringsmateriell, 
men ikke gjennomført kurset. 
Erling Ljoså sier det slik:2 «Først 
etter lange forhandlinger med 
Norsk Brevskoleforbund gav 
departementet i 1978 etter og 

2. Ljoså, Erling (2014): Artikkelen «1977–1992 Mot nye mål» (tidligere publisert hos nks.no)

3. Amdam, Rolv Petter og Bjarnar, Ove (1989): En bedrift i norsk skole. NKS og fjernundervisningen i Norge 1914–1989.

4. Artikkelen «1977–1992 Mot nye mål» ble skrevet til 100-årsjubileet for Campus Kristiania, men er p.t. ikke publisert på nettet.

betalte ut tilskudd til dekning 
av kursmateriellet for disse 
elevene.»

I boka om NKS og 
fjernundervisningen i Norge 
1914–1989, skriver forfatterne 
om denne saken i kapitlet 
«Staten, en uberegnelig 
samarbeidspartner?» De 
avslutter kapitlet slik:3 
 
Hele prosessen bak 
støtteordningen – åtte års 
utredningsarbeid – hadde 
vist at det var stor vilje til å gi 
brevskolene en betydelig plass 
i fremtidens norske skolestell. 
Forventingene til den nye 
støtteordningen var store. Men 
som vi skal komme tilbake til i 
neste kapittel, fikk de liberale 

støtteordningene et etterspill 
med store konsekvenser for 
brevskolene.

REFUSJONEN SKRUMPER INN 
Erling Ljoså skriver i artikkelen 
«1977-1992 Mot nye mål»4 
at en hadde trodd på en ny 
æra for voksenopplæringen, 
med satsing fra statens 
side, men med økt offentlig 
skoletilbud ble brevskoler og 
studieorganisasjoner skjøvet 
ut i mer marginale roller. 
Refusjonsbeløpene skrumpet 
kraftig inn, og på 1990-tallet var 
tilbakebetalingen ved fullførte 
kurs så liten at noen elever ikke 
engang tok bryet med å heve 
postanvisningen. 
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Regler for god brevskolepraksis 
ble vedtatt på stiftelsesmøtet, 
og reglene ble trykt på 
baksiden av en folder med 
NBFs vedtekter. To av sju 
punkter handler om reklame 
og salg av kurs. «En brevskoles 
salgsmetoder skal være av 
en slik art at de ikke svekker 
brevskoleundervisningens 
renommé», heter det i den 
fj erde regelen. 

Det skulle vise seg at det 
nyetablerte NBF måtte ta et 
oppgjør med salgsmetoder. 
Nordisk Brevskole, formidlet 
gjennom Teknisk Institutt i Oslo, 
søkte etter salgsrepresentanter. 
Etter mønster fra Sverige 
skulle de drive direktesalg 
av brevkurs. Metoden var en 

tretrinnsrakett med utdeling 
av brosjyre, overrekking av en 
gave og deretter en samtale, 
og hvor samtalen skulle ende 
med kjøpskontrakt på brevkurs. 
NBF ble nok varslet om dette 
og skrev et heller skarpt brev til 
Nordisk Brevskole. I brevet heter 
det:
Norske brevskoler benytter 
seg ikke av en slik salgsmetode 
og fi nner den forkastelig 
–  ikke minst på bakgrunn av 
en rekke sørgelige erfaringer 
fra Danmark. Som De sikkert  
vet, har metoden der ført 
til en rekke rettssaker med 
etterfølgende dårlig PR for alt  
 som heter brevundervisning.  
Vi fi nner det alvorlig at en slik 
metode tas i bruk ved salg av 
brevkurser i vårt land, og vil 

på vegne av de 9 brevskoler 
som f.t. er tilknyttet Norsk  
brevskoleforbund, advare Dem 
mot fortsatt å gjøre bruk av 
salgsrepresentanter.

Kopi av brevet ble oversendt til 
det off entlige Brevskolerådet.

At etiske regler stod på 
kartet fra starten, hadde 
trolig sammenheng med det 
statlige tilsynet med skolene. 
Etiske hensyn hadde ført til at 
fl ere europeiske brevskoler, 
deriblant de nordiske, brøt ut 
av den daværende europeiske 
brevskoleorganisasjonen og 
dannet en ny i 1968. Målet var 
å sikre omdømmet til skolene 
best mulig ved sunne former for 
markedsføring. 

Oppgjør med 
usunne salgsmetoder
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Medlemmene i NBF gikk 
ikke av veien for å ta opp 
saker der de mente at 
andre medlemmer kunne 
ramme brevundervisningens 
omdømme. En av skolene 
meldte i 1972 fra til NBF 
om uttalelser i en annen 
skoles elevinformasjon. Der 
hadde skolens direktør vist til 
kritikk av «den pedagogiske 
standarden innen norsk 
korrespondanseundervisning». 
Kritikken ville neppe 
forstumme «før man har 

lykkes med en fornyelse av 
undervisningsformen», skrev 
direktøren. På et annet sted 
i skrivet hevdet den samme 
direktør at egen skole hadde 
skilt seg fordelaktig ut fra 
øvrige skoler, og at denne gode 
kvaliteten også var grunnen til at 
skolen hadde oppnådd en sterk 
posisjon. 

NBF tok opp saken med den 
innrapporterte direktøren, 
som fikk gi sitt tilsvar. Han 
innrømmet at en nok 

burde være varsom når en 
sammenliknet egen skole 
med andre skoler. Men når det 
gjaldt den kritiske uttalelsen 
om hele bransjen, svarte han 
at «jeg vanskelig vil kunne 
korrigere det bildet jeg selv har 
av norsk brevundervisning, med 
mindre jeg kan overbevises 
om at jeg har feilvurdert disse 
forholdene».

Arkivet forteller ikke om noen 
videre skriftlig oppfølging av 
saken.

Selvjustis
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På et ekstraordinært årsmøte 
i november 1982 vedtok NBF 
Bransjepolitisk plattform. Styret 
mente det var nødvendig å ruste 
opp organisasjonen «for å sikre 
best mulige tilskottsordninger 
og bevilgningsnivå til 
brevundervisningen». 
Dessuten, sa styret, er det 
viktig å sikre bransjen en plass 
i utdanningsbildet som skal 
utformes de nærmeste to-
tre årene gjennom arbeidet 

med en stortingsmelding 
om fj ernundervisning og 
«ved den nye teknologi 
innen telekommunikasjoner 
og kringkasting som etter 
hvert blir tilgjengelig for 
fj ernundervisningsinstitusjoner».

Plattformen hadde følgende 
mål:

• Oppnå best mulige 
tilskuddsformer, 

tilskuddsnivå og forhold til 
myndighetene.

• Etablere bransjens 
posisjon bedre politisk 
og næringsmessig i 
utdanningssamfunnet .

• Bidra til en kvalitativ, 
tidsmessig utvikling i 
bransjen.

Bransjepolitisk 
plattform
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NBF/NFF/FuN har gjennom 
årene fått mange henvendelser 
fra personer som ønsker kurs 
på spesielle fagfelt og i såkalte 
«smale» fag.

NBFs arkiv viser at rådmannen 
i Arendal sendte et sirlig, 
håndskrevet brev til NBF i 
1978 med forespørsel om det 
fantes brevkurs i gotisk skrift. 
Han hadde først sendt brev til 

departementet, som viste han 
videre til NBF. Sekretariatsleder 
Leif H. Svendsen svarte høflig 
og beklaget at det ikke fantes 
slikt brevkurs. 

Jordmorutdanning per brev? 
Samme år skrev ei dame fra 
Tennevoll i Troms og spurte om 
det fantes jordmorutdanning 
som brevkurs. Dersom slikt 
fantes, ville hun gjerne ha 

kursplanene. Igjen måtte Leif H. 
Svendsen beklage at dessverre, 
ingen av brevskolene tilbyr 
slik utdanning, «da dette lite 
egner seg for brevkurs», skrev 
han. Han anbefalte henne å 
ta kontakt med nærmeste 
sykepleierskole.

Brevkurs i 
gotisk skrift?
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Brevskoleundervisning 
kombinert med lokal 
kveldsundervisning en dag 
i uken ble populært hos 
voksne gjennom hele 1970- 
og 1980-tallet og fram til 
1995. NBF skrev et notat 
til Brevskolerådet om den 
kombinerte undervisningen i 
1985. Der heter det følgende:

«Kombinert undervisning 
gjennomføres stort sett med 
et vesentlig lavere timetall med 
lærer enn det som er vanlig i 
annen klasseromsundervisning 
for voksne. Dette gjør det 

lettere for voksne å delta 
og gjennomfører studiene. 
Kombinert undervisning er en 
realistisk og god arbeidsform for 
voksne mennesker.»

Denne skoleformen var en 
kombinasjon, som navnet 
sier, av fjernundervisning og 
kveldsundervisning. Fjernunder-
visningsinstitusjonene hadde 
fagansvaret med undervisnings-
materiell, oppgaver og lærer, 
som gav sine kommentarer på 
de innsendte besvarelsene. Den 
lokale samarbeidspartneren 
organiserte klasseromsunder-

visning og lokal lærer. Begrepet 
«støttelærer» ble gjerne benyt-
tet om den lokale læreren.

Avslutningsvis i det nevnte no-
tatet ba NBF om at kombinert 
undervisning skulle få bedre 
utviklingsmuligheter, blant an-
net med mer støtte og bedre 
godkjenningsprosedyrer. Det 
motsatte skjedde. For eksempel 
førte overgangen til ramme-
tilskudd for kommunene til en 
nedprioritering av midler til vok-
senopplæring. Dermed falt noe 
av bunnen ut av den kombiner-
te undervisningen.

Kombinert og populært
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Statlig kontroll og 
økonomisk støtte
Som utdanningsinstitusjoner 
har medlemmene i FuN 
alltid forholdt seg til 
myndighetene, gjennom 
departementet med ansvar for 
utdanning, en gang Kirke- og 
undervisningsdepartementet, 
med skiftende navn til 
Kunnskapsdepartementet i 
dag. Det har kommet krav 
om godkjenning, kontroll 
og rapportering. Nye pålegg 
har ofte ført til merarbeid og 
investeringer i nye rutiner eller 
systemer. 

LOVER OG FORSKRIFTER 
Brevskoleloven kom i 1947. I 
loven ble det satt spesifikke 
krav til skolene. Alle brevkurs 
skulle godkjennes av 
departementet etter innstilling 
fra Brevskolerådet. Videre 
skulle skoleledelse og lærere 
godkjennes, og departementet 
kunne også kontrollere 
lærernes arbeid om en fant det 
nødvendig. 
 
Voksenopplæringsloven 
avløste brevskoleloven i 
1976. Den omfattet både 

fjernundervisningsinstitusjoner 
og studieforbund.

Ny og kraftig revidert 
voksenopplæringslov trådte 
i kraft 1. januar 2010. NFF 
hadde spilt inn synspunkter i 
lovarbeidet i flere omganger, 
men en gjorde seg noen tanker 
da loven forelå. Styreleder 
Svein Qvist-Eriksen skriver i 
årsmeldingen for 2008 om den 
nye loven:  
«Arbeidsåret 2009 var 
bare en uke gammelt da 
Kunnskapsdepartementet 
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sendte ut forslag til ny 
lov til erstatning for 
voksenopplæringsloven på 
høring. NFF var kjent med 
arbeidet gjennom orienteringer, 
men kanskje var lovforslaget 
likevel litt overraskende. Alt vi 
har jobbet med av normeringer, 
studietimer, statistikk og 
kursdatabaser gjennom mange 
år, ble med dette forslaget lagt 
bort.»

REFUSJON AV KURSAVGIFTER 
Støtteordninger for elever og 
studenter som benyttet seg av 
brevundervisning, kom tidlig og 
ble endret flere ganger, trolig litt 
i takt med ulike politiske vinder. 
Når det var mye debatt omkring 
voksnes læring og politisk vilje 
til å satse, ble støtten gjerne økt. 
Dette skjedde i 1975. Da kom 
det en svært sjenerøs ordning 
med full refusjon av kursavgift 
for eksamensrettede kurs, og 
65 prosent støtte for ikke-
eksamensgivende. Ordningen 
ga et ras av kursinnmeldinger, 
og ordningen ble endret 
allerede etter to år. Satsene 
ble redusert i flere omganger. 
På 1990-tallet var tilbakebetalt 
støtte etter fullført kurs så 
beskjeden at noen elever 
ikke engang hevet beløpet. 
Ordningen ble endret slik at 
støtten skulle gå direkte til 
skolene, og de skulle redusere 
kursavgiftene generelt. 

Departementet bevilget et beløp 
som de godkjente skolene 
delte. Fordelingsnøkkelen 
bygde på fullføring og antall 
gjennomførte studietimer 
regnet som et gjennomsnitt 
av tre forutgående år. Denne 
ordningen varte en del år, men 
var stadig utsatt for kutt. Fra og 
med 2002 het det at det ikke 
lenger skulle gis statsstøtte 
til «hobby og fritid», men 
bare til kurs og studier som 
var «kompetansegivende for 
arbeidsmarkedet». Alle skolene 
kunne vise til at det aller meste 
av kursporteføljen var nettopp 
kompetansegivende for 
arbeidslivet.

FRA 28 MILLIONER TIL NULL 
Da statsbudsjettet ble lagt fram 
høsten 2002, var støtten til 
fjernundervisningsinstitusjonene 
satt til null. Begrunnelsen 
for utnullingen var følgende: 
«Av omsyn til det samla 
budsjettopplegget blir det 
foreslått å avvikle tilskottet 
til fjernundervisning frå og 
med 2003.» For 2002 hadde 
bevilgningen vært på 28,5 
millioner. Det ble intens jobbing 
fra NFFs side for å få tilbakeført 
midlene. Det lyktes langt på 
vei, men med en reduksjon i 
beløpet, til 20 millioner. Det 
kom flere reduksjoner i årene 
etterpå, og i 2005 var støtten 
nede i 10,7 millioner, før den 

så gikk oppover i takt med 
prisjustering i budsjettet. 

OVER TIL PROSJEKTSTØTTE  
I en årrekke hadde skolene, og 
også NFF, kunnet søke på midler 
til mindre utviklingsprosjekter 
på til sammen en million kroner. 
Dette var små såkornmidler 
som ble godt benyttet. Med den 
nye voksenopplæringsloven i 
2010 ble hele støtten lagt om 
til prosjektstøtte etter søknad. 
Etter en overgangsperiode ble 
det nå et helt nytt regime. Vox 
(nå Kompetanse Norge) lyste 
ut midlene, og NFF fikk jobben 
med å behandle søknader og 
innstille til Vox. Det skulle skjeles 
til skolenes størrelse, og ellers 
skulle midlene gå til

–  utvikling av læringsressurser

–  nettpedagogikk og 
teknologibruk som styrker 
pedagogisk bruk av IT-
løsninger 

–  organisering av nettbaserte 
undervisningsløsninger

DOKUMENTASJON OG RAP-
PORTERING 
NFF fikk også i oppgave å hente 
inn rapporter fra gjennomføring 
av prosjektene. På bakgrunn av 
dokumentasjonen fra skolene 
avga NFF en årlig fellesrap-
port til departementet v/Vox. 
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I fire år ble Utviklingsmidler til 
nettskoler, kapittel 254, post 
71. FELLESRAPPORT avgitt, og 
berømmet fra Vox sin side. Det 
årlige beløpet lå mellom 6,6 
millioner (bare halv støtte gikk 
til utviklingsprosjekter første 
året, som en overgangsord-
ning) til 15,7 millioner i 2014. For 
de relativt beskjedne midlene 
ble det gjennomført mye godt 
utviklingsarbeid. Det ble mulig å 
prøve nye pedagogiske metoder 
og nye verktøy. Små fag kunne 
også få et kurstilbud dersom en 
fikk midler til utvikling. Pengene 
ble godt brukt og solid doku-
mentert og rapportert.     
 
Som lyn fra klar himmel kom 
forslag til statsbudsjettet for 
2015 med en strøken post i ka-
pittel 254. Støtte til nettskoler, 
post 71, eksisterte ikke lenger. 
Midlene var borte, og begrun-
nelsen var ikke lett å forstå. Det 
stod å lese følgende: 
«Departementet foreslår å avvi-
kle tilskottet til nettskolar i 2015. 
I dag bør nettstøtta læring   
vere ein del av utviklingsarbeidet 
ved alle høgskolar, universitet, 
fagskolar og andre   
utdanningsinstitusjonar. Depar-
tementet vil derfor ikkje lenger 
gi særskilt støtte til slikt    
utviklingsarbeid ved utvalde 
skolar, men legg til grunn at 
dette utviklingsarbeidet blir  

finansiert innanfor ordinære 
rammer ved alle institusjonar.»

NFF mobiliserte alle tilgjengelige 
krefter for å overbevise partiene 
på Stortinget om at utviklings-
arbeid i nettundervisning var 
avgjørende viktig. Opposisjons- 
og samarbeidspartiene tok sa-
ken med i sine budsjetter, men 
i de siste hektiske budsjettfor-
handlingene kom ikke nettsko-
leposten med.

STØTTEN TIL FUN  
Ikke bare støtten til nettskolene 
ble rammet, men også støtten 
til voksen-opplæringsorganisa-
sjoner (det vil si til Voksen-opp-
læringsforbundet og Fleksibel 
utdanning Norge). Den var 
foreslått halvert i 2003-budsjet-
tet, en sak som nesten druknet 
i kampen for å få tilbakeført 
utviklingsmidlene til nettskole-
ne. Også støtten til studiefor-
bundene var redusert. Dette 
var alt i alt et kraftig anslag mot 
voksnes læring, samtidig som 
bevilgningen til basiskompetan-
se for voksne i arbeidslivet var 
betydelig og vokste fra år til år. 
I siste runde ble kuttet i støtten 
til voksen-opplæringsorganisa-
sjoner tilbakeført, og FuN kunne 
fortsette virksomheten på sam-
me nivå som tidligere. En halv-
ering av støtten ville hatt følger 
for den daglige driften.

Fra 2015 har ikke nettskolene 
som gruppe fått støtte. FuN har 
arbeidet for at det skal oppret-
tes utviklingsmidler til flere sko-
leslag for å utnytte teknologien 
pedagogisk og for å ruste seg 
for en stadig mer digital samtid 
og framtid. I 2017 ble det bevil-
get utviklingsmidler til fagskoler, 
noe som kommer de av FuNs 
medlemmer som tilbyr fagsko-
leutdanning, til gode.
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NBF og NFF brukte atskillig 
tid og krefter opp gjennom 
årene på tilskudds- og 
godkjenningsordninger. 
Reglene for tilskudd ble 
endret mange ganger fra 
Brevskoleloven kom i 1948 til 
alt tilskudd ble strøket i 2015. 
Den desidert beste ordningen 
kom i 1975 med 100 prosent 
refusjon av kursutgiftene for 
eksamensrettet utdanning og 
65 prosent for andre kurs. En 

hovedtanke bak 100 prosent 
refusjon var å likestille alle typer 
utdanning. Ordningen ble så dyr 
for staten at den ble omgjort 
etter et par år.

Fra 1. juli 1984 kom det en 
helt ny ordning som avløste 
ordningen fra 1977. Nå 
kom det inn et nytt prinsipp 
for beregning av tilskudd. 
Departementet gikk over fra 
tilskudd basert på kursprisen 

til tilskudd basert på en viss 
prosent av en kostnadsfaktor. 
For skolene førte den nye 
ordningen til merarbeid. NBF 
meldte fra til departementet 
at alle skolene syntes det nye 
kostnadssystemet var svært 
arbeidskrevende og komplisert. 
Mer om dette i «Statlig kontroll 
og økonomisk støtte», side 45.

Mye tid 
og krefter
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I 1980 søkte NBF om støtte til 
drift. Departementet svarte at 
det fantes ikke «midler til den 

slags virksomhet» i statsbud-
sjettet. Noen få år seinere ble 
det bevilget 50 000 kroner. Si-

den har beløpet steget, og FuN 
mottar i dag støtte som forval-
tes av Kompetanse Norge.

I referatet fra styremøtet i NBF 
28. mars 1980, sak 26, får vi et 
lite inntrykk av pulsen i styrets 
arbeid. Som følge av et brev 
forbundet hadde mottatt, «… 
utspant det seg en inngående 
diskusjon om fornyelse 

av brevundervisningen». 
Diskusjonen endte med at saken 
skulle tas opp med Faglig-
pedagogiske utvalg.

Saken ble fulgt opp i neste 
styremøte. Det ble besluttet å 

nedsette et adhocutvalg som 
skulle se nærmere på «utvikling 
av brevundervisningstanken 
med spesielt henblikk på 
multimediaopplegg». Ingeborg 
Bø ble en av tre medlemmer av 
utvalget.

Fornyelse av 
brevundervisningen

Ikke midler til den 
slags virksomhet

På 1990-tallet gjennomførte 
NFF flere prosjekter under 
fellesnavnet FLICE – Flexible 
Learning in Continuing 
Education. Arbeidet bygde 
på heldags arbeidsmøter 

for grupper av deltakere fra 
tilbyder- og brukersiden. 
Målet var å fremme 
kompetanseutvikling ved 
bruk av fleksibel læring i 
arbeidslivet hvor arbeidsplassen 

var læringsarena. Videre fant 
gruppene fram til eksempler 
der en brukte fjernundervisning 
og andre former for fleksible 
læringsprosesser i arbeidslivet.

FLICE
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Brevskolenes utviklingskontor 
inviterte alle NFFs 
medlemmer til å delta i et 
omfattende utviklingsprosjekt: 
«Metodeutvikling i 
fjernundervisning». Prosjektet 
får bred omtale i NFFs 
informasjonsblad, Forum for 
fjernundervisning 1/1987. Om 
begrunnelsen for prosjektet 
heter det: «Nå var det på 
tide å finne ut av hvordan 
vi kan gjøre nytte av andre 

medier enn det velsignede 
skrevne ord. Telefonen for 
eksempel!» De nevner flere 
aktuelle medier: kassettspiller, 
nærradiosendinger, fjernsyn, 
hjemmedatamaskin 
og videospiller. 
«Fjernundervisningen kan boltre 
seg i medier som i stor grad er 
tilgjengelige i norske hjem», 
skrev bladet.

Dagny Blom (seinere styreleder 

i NFF), utviklingsleder i NKS, 
var engasjert prosjektleder. 
NFFs medlemmer ble invitert 
til å være med i ett eller 
flere av delprosjektene: 
Lydkassettprosjektet, 
Telefonprosjektet, 
Kringkastingsprosjektet og 
Jevnakerprosjektet. Seinere 
kom også delprosjektet 
Datastøttet læring. 

- annet enn det 
velsignede skrevne 
ord
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NBF/NFF/FuN har i liten grad 
hatt kompetanse eller økonomi 
til å drive forskning og utvikling, 
men har på ulike måter stimulert 
til forskningsaktivitet. Noe kart-
leggings- og utviklingsarbeid har 
organisasjonen likevel bidratt til 
gjennom mindre egne prosjekter, 
og ikke minst i samarbeid med 
andre partnere i nordiske og euro-
peiske utviklingsprosjekter.

Det står å lese i flere historiske do-
kumentar at det var de to største 
skolene, NKI og NKS, som ledet an 
i forskning og utvikling på fjern-
undervisningsfeltet og seinere på 
nettstudier. 

Erling Ljoså sier det slik1: 
De største skolene var til gjengjeld 
svært aktive i utvikling av peda-
gogikk og teknologi hele 70- og 
80-tallet. Etableringen av Open 
University rundt 1970 var starten 
på en sterk interesse for fjern-

1 Ljoså, E. (2017): Noen momenter til NBF/NFF/FuN-historien

2 Rekkedal, T. (1972): Correspondence Studies. Recruitment, Achievement and Discontinuation, ERIC

3 NKI 1959-1999. En beretning om 40 års virksomhet i Norge, (1999) 

undervisning og nye medier også 
i det offentlige Norge og i verden 
for øvrig. NFF som organisasjon 
var nok ikke noen aktiv pådriver i 
dette utviklingsarbeidet før i annen 
halvdel av 80-tallet. Det skyldtes 
bl. a. at sekretariatet ikke hadde 
den faglige styrken som skulle til. 
NBF/NFF ble likevel et organ hvor 
erfaringer og kunnskap  
kunne spres til medlemmene og 
andre interesserte.

BANEBRYTENDE OM FRAFALL 
Torstein Rekkedals forskning ved 
NKI fra 1970 og utover vakte stor 
interesse nasjonalt og interna-
sjonalt. Rekkedal husker selv at 
hovedoppgaven hans om frafall 
ble distribuert i stort antall til hele 
det norske brevundervisnings- og 
voksenopplæringsmiljøet. For før-
ste gang ble det satt fokus på fra-
fallsproblematikken. Arbeidet hans 
fikk stor oppmerksomhet og førte 
til kvalitetsforbedringer og reduk-

sjon av frafall. Så interessante var 
funnene at Rekkedals hovedopp-
gave ble publisert i en forkortet 
utgave både på norsk og engelsk. 
Den engelske utgaven hadde tit-
telen: Correspondence studies 
- recruitment, achievements and 
discontinuation.2 Arbeidet fikk stor 
internasjonal oppmerksomhet 
og førte til at frafallsproblematikk 
kom på dagsordenen internasjo-
nalt.

NKIs ledelse mente at brevun-
dervisningen trengte fornyelse. 
Systematisk forskning var en av 
forutsetningene for å få til en slik 
fornyelse. De måtte bygge på 
kunnskap om hva som ga stu-
dieframgang, heter det i NKIs ju-
bileumsbok 1959-19993. Torstein 
Rekkedal ble ansatt i NKI og kom 
til å ha hele sin yrkeskarriere der. 
Han tok fatt på det sentrale tema-
et omløpstid, det vil si hvor lang 
tid det tok fra eleven sendte fra 

Forskning og utvikling – 
med NKS, NKI, BUS  
og SEFU
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seg besvarelsen til den kom i retur 
med kommentarer. Etter publise-
ringen av Rekkedals forsknings-
rapport Hvilken betydning har det 
å redusere omløpstiden? En ek-
sperimentell undersøkelse, ble det 
umulig for brevskolene ikke å pri-
oritere rask omløpstid. Etter hvert 
fi kk rapporten også stor oppmerk-
somhet internasjonalt, og seinere 
ble den publisert i sin helhet i det 
internasjonale forskningstids-
skriftet ”Distance Education” med 
tittelen The written assignments in 
correspondence education. Eff e-
cts of reducing turn-around time4.

Det var nesten ikke forsket på 
brevundervisning eller voksen-
opplæring i det hele tatt før 1970. 
Rekkedals rapporter og foredrag 
var derfor viktige på mange må-
ter. En australier på studiereise i 

4 Rekkedal, T. (1983): The written assignments in correspondence education. Eff ects of reducing turnaround  
  time. An experimental study i Distance Education, Taylor & Francis

5 Ian Michell, seinere redaktør i det internasjonale tidsskriftet Distance Education i NKI 1959-1999

6. Blom, Dagny (2014): Teknologiutvikling på 80- og 90-tallet (artikkel publisert på nks.no i 2014)

7 Amdam, Rolv Petter og Bjarnar, Ove (1989): En bedrift i norsk skole. NKS og fj ernundervisningen i Norge 1914–1989 

Nord-Amerika og Europa i 1975 
uttrykte seg slik om Rekkedals 
forskningsrapporter:5 «In my 
experience this represented the 
most thorough research pro-
gramme of any of the institutions 
I visited.»

METODEUTVIKLING
NKS var også opptatt av forskning 
og etablerte i 1972 en egen ledel-
se for metodeutvikling, med Erling 
Ljoså som utviklingsleder. Ljoså 
fattet raskt stor interesse for Rek-
kedals forskning, og de to utvi-
klingslederne stimulerte hverandre 
gjennom mange år. Sammen og 
hver for seg skapte de stort en-
gasjement for forskningsbasert 
utvikling av fj ernundervisningsfel-
tet. Ljoså var spesielt opptatt av å 
knytte kontakt til det internasjo-
nale forskningsmiljøet, ikke minst i 

Storbritannia og Nord-Amerika.6 

Midt på 1970-tallet var det om-
fattende jobbing i et fellesprosjekt 
om modeller for produktutvik-
ling, basert på «systemtenkning 
i fl ermediesammenheng». Brev-
skolerådet fi kk Forsøksrådet for 
skoleverket med på å støtte dette 
prosjektet. Det ble arrangert 
seminarer og arbeidsgrupper om 
«brevkursproduksjon i lys av sys-
temtenkning». Flere NBF-med-
lemmer deltok, og prosjektet førte 
til økt profesjonalisering.7 Brevun-
dervisningen ble systematisert i 
«inputvariabler», «prosessvaria-
bler» og «resultatvariabler», både 
på studentnivå og systemnivå.

Et annet banebrytende arbeid var 
«datastøttet undervisning» helt på 
slutten av 1970-årene. NKS sam-
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arbeidet med svenske Hermod 
om dette prosjektet. Ved hjelp av 
optisk lesing av besvarelser fikk en 
rettet og kommentert besvarelsen 
i et datasystem, CADE (Compu-
ter Assisted Distance Education). 
Systemet var forhåndsprogram-
mert med rettinger og kommen-
tarer, og det skal ha fungert så vidt 
godt at det økte fullføringsgra-
den.8 

PILOTER PÅ  
EKSPERIMENTERING  
Brevskolene spilte en viktig rolle i 
utdanningspolitikken, ikke minst 
på 1970-tallet med store utdan-
ningsreformer. Historikerne Rolv 
Petter Amdam og Ove Bjarnar 
sier det slik : «… NKS og andre in-
stitusjoner utenfor det offentlige 
skoleverk (var) viktige «piloter» når 
det gjaldt å eksperimentere med 
utdanning.» 
 
BUS 
Brevskolenes utviklings- og ser-
vicekontor (BUS) ble etablert i 
1984, og hadde felles adminis-
trasjon med NBF. Kontoret skul-
le bygge opp kompetanse om 
fjernundervisning og koordinere 
utviklingsprosjekter i samarbeid 
med medlemsskoler og offentlige 
myndigheter. 

NKI og NKS gikk foran og prøv-
de ut teknologi, i egne skoler og 

8 Amdam, Rolv Petter og Bjarnar, Ove (1989): En bedrift i norsk skole. NKS og fjernundervisningen i Norge 1914–1989

9 Blom, Dagny og Ljoså, Erling (2014): Teknologiutvikling på 80- og 90-tallet, artikkel publisert på nks.no i 2014

sammen. BUS ble en samarbeids-
arena for utprøving av medier og 
teknologier for toveiskommuni-
kasjon i fjernundervisning. Mens 
1970-tallet var tiåret for bane-
brytende forskning på frafall og 
metodeutvikling, ble 1980-årene 
tiåret for utvikling og utprøving av 
nye medier og nye teknologier 
i undervisning.  Det fortelles om 
et pilotprosjekt med utprøving 
av lydkassetter i undervisningen 
for å styrke kommunikasjonen 
mellom lærer og elev. Læreren 
brukte den ene siden av kassetten 
til kommentarer og veiledning. 
Eleven brukte den andre siden til 
kommentarer og spørsmål. Anne 
Grethe Krane, NKS, evaluerte 
prosjektet, og hun konkluderte 
med at bruken av lydkassett had-
de skapt et særlig godt forhold 
mellom lærer og elev og bidratt til 
godt faglig utbytte.  Et annet pro-
sjekt var «De nye bildemedienes 
plass i fjernundervisning». 

SENTER FOR FJERNUNDERVIS-
NING (SEFU) 
I perioden 1988-1995 drev NKI 
og NKS utviklingssenteret Senter 
for fjernundervisning (SEFU). Det 
statlige organet Norsk fjernunder-
visning (NFU) deltok også, og 
Televerkets forskningsavdeling var 
en samarbeidspartner som bidro 
med både forskningskompetanse 
og midler. Fra midten av 1980-tal-

let overtok Dagny Blom som leder 
av metodearbeidet i NKS. Hun 
og Torstein Rekkedal ble sentrale 
personer i Senter for fjernunder-
visning (SEFU) noen år seinere.

SEFU hadde en rekke spennende 
pilotprosjekter hvor en utforsket 
teknologier og nye teletjenester, 
til glede både for egne skoler og 
for hele fjernundervisningsmiljøet. 
Mange ulike teknologier med så 
vel tekst, som bilder og lyd skulle 
prøves ut, blant annet telefaks, 
telewriter, lydkassett, toveis video, 
billedtelefon, kabel-TV, satel-
littoverføringer og datakommuni-
kasjon. Jevnaker var i en periode 
utprøvingssted for omfattende 
teknologiutprøving. Målet var 
å utvide kommunikasjonsmu-
lighetene, skape større nærhet 
i læringssituasjonen og gjøre 
fjernundervisning mer effektiv og 
tilgjengelig.9 

SEFU la stor vekt på å skrive 
forsknings- og utviklingsrappor-
ter om prosjektene og formidle 
erfaringer på konferanser og 
workshops, både nasjonalt og in-
ternasjonalt. Blant annet var NFF 
en viktig arena for formidling av 
SEFU-prosjekter.

Datakommunikasjon og data-
konferanser fikk stor plass fra 
slutten av 80-tallet. Morten Flate 
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Paulsen, NKI, ivret sterkt for å 
prøve ut datakommunikasjon i 
undervisningen, eller «elektronisk 
fjernundervisning» som det ble 
kalt den første tiden. Han etabler-
te Nettskolen, som ble et eget 
merkenavn i NKI fra 1987, og den 
feiret 20-årsjubileum i tilknytning 
til NFFs årskonferanse i 2007. 
NKS kom med sin elektroniske 
høgskole i 1988, hvor de drev 
aktivt med forsøk på datakom-
munikasjon og datakonferanser 
som elementer i undervisningen. 
I løpet av ett år hadde de fått 400 
studenter knyttet til datakonferan-
sesystemet.

Hele 90-tallet var preget av ut-
prøving og implementering av 
datakommunikasjon og internett 
i fjernundervisning. Fra omtrent 
2010 var både NKI og NKS fullt 
utviklede nettskoler.

UTVIKLINGSMIDLER   
Parallelt med støtten til prisre-
duksjon på kursavgifter fikk fjern-
undervisningsinstitusjonene også 
litt såkornmidler til utviklingsar-
beid. Samlet beløp lå på beskjed-
ne en million kroner på 1990- og 
2000-tallet, og dette ble fordelt 
etter søknad. Også NFF kunne 
søke på disse midlene, og fikk 
gjerne tildelt et par hundre tusen 

 10 Forum for fjernundervisning, Temanummer om bruk av web 2.0 i undervisning, 2008

11 Koch, Susanne Kjekshus, red. (2007): Ringer i vann Fleksibel læring – Kvalitetsreformen i praksis

12 NFF/FuN (2011, 2012, 2013 og 2014): Utviklingsmidler til nettskoler, kapittel 254, post 71. FELLESRAPPORT

13 Gjelsvik, Torunn (2013): Nyvinninger og utfordringer – pedagogisk utviklingsarbeid i nettskolene 1995-2015

dersom det var en god søknad. 
Da web 2.0 var et nytt begrep, 
hadde NFF et prosjekt om tema-
et. Det ble samlet omfattende 
informasjon om hva dette nye og 
spennende begrepet inneholdt, 
og hvordan det kunne benyttes i 
undervisning. Noe av stoffet ble 
publisert i et eget temanummer 
av NFFs organ, Forum for fjern-
undervisning10.

Etter at høyere utdanningsinsti-
tusjoner kom med som med-
lemmer i NFF fra 1989-1990, 
og de fikk tilgang til offentlige 
prosjektmidler gjennom SOFF, 
seinere Norgesuniversitetet, ble 
det større bredde i utviklingsar-
beidet på fjernundervisningsfeltet. 
Universitetet i Oslo satset på et 
stort internprogram for utprøving 
av «IKT-støttet fleksibel utdanning 
og fjernundervisning». Det ble be-
vilget 20 millioner til 99 prosjekter 
i perioden 2003-2007. Resultater 
fra en del av prosjektene er samlet 
i publikasjonen Ringer i vann.11  

UTVIKLINGSMIDLER TIL GLEDE 
OG NYTTE 
Fra 2011 gikk støttemidle-
ne til nettskolene over til å bli 
utviklingsmidler. Dette satte fart 
på utviklingsarbeidet, til stor gle-
de for skolene selv, og ikke minst 

for elever og studenter. NFF fikk i 
oppdrag å behandle søknadene 
og innhente rapporter fra prosjek-
tene. NFF/FuN leverte årlige fel-
lesrapporter om utviklingsarbeidet 
i nettskolene.12

I 2013 fikk NFF midler fra Vox til å 
gjøre en kartlegging av utviklings-
arbeidet i nettskolene. Torunn 
Gjelsvik ble ansatt for å samle data 
om perioden fra 1995 til 2015. 
Hun besøkte alle institusjonene, 
og skrev en grundig rapport13 
som forteller om omfattende ut-
prøving, utvikling og evaluering i 
perioden. Fra 2015 ble utviklings-
midlene strøket fra statsbudsjettet, 
og siden da har skolene måttet 
finansiere utviklingsarbeidet 
på egen hånd. Høyere utdan-
ningsinstitusjoner har beholdt 
sin utviklingsstøtte gjennom 
Norgesuniversitet, og fra 2018 
gjennom et fusjonert organ. FuN 
har kontinuerlig etter 2014 arbei-
det for å få nye utviklingsmidler 
til digitale læringsformer, gjerne 
til flere skoleslag. Så langt er det 
bevilget generelle utviklingsmidler 
til fagskoler, både stedbaserte og 
nettbaserte. 
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Brevundervisning vokste 
kraftig utover 1900-tallet, og 
ikke minst under og etter andre 
verdenskrig ble det etablert 
nye brevskoler med stadig nye 
kurstilbud. Elever meldte seg i 
tusentall. Offentlig skolevesen 
hadde store mangler, blant 
annet dårlig geografisk 
dekning, altfor få tilbud på 
yrkesutdanning og ikke minst 
manglende utdanningstilbud for 
voksne. 

«DEN STORE NYSKAPNINGEN» 
I flere omganger har det 
blitt tatt kraftig til orde 
for en offentlig satsing på 
brevundervisning og seinere 
fjernundervisning. Den første 
som uttalte seg politisk i kraftige 
ordelag, var Hjalmar Helgesen, 
skolepolitiker i Arbeiderpartiet 
og seinere rektor for LO-skolen 
på Sørmarka. I skriftet Skolen 
for alle1 er Helgesen kraftfull 
i sin kritikk av tradisjonell 
undervisning. Han skriver om et 
tilstivnet forhold mellom elev og 
lærer som ikke har endret seg 

1 Helgesen, Hjalmar (1945): Skolen for alle. En ny veg i opplysningsarbeidet.

2 Erling Ljoså: «Utdanningens kjøkkenvei. Om fjernundervisning i går, i dag og i morgen» i Schola nr 2-1993

3 http://urn.nb.no/URN:NBN:no-nb_digibok_2014121608181

på hundre år. Brevskolen er den 
store nyskapningen i skolestellet 
i moderne tid. Brevundervisning 
må bygges ut og integreres i 
skoleverket, skriver Helgesen. 
Lite tyder på at han fikk gehør 
for forslaget sitt. Det ble i 
stedet diskutert hvordan staten 
kunne regulere brevskoler og 
brevundervisning. Helgesen 
ble leder for det statlige 
Brevskolerådet i mange år.

VERDENS FØRSTE 
I 1948 kom Lov om brevskular, 
som verdens første lov i sitt 
slag. Loven skulle regulere 
brevskoledriften, og politikere 
syntes å være fornøyd med 
en slik løsning. Den kjente 
politikeren Bent Røiseland sa 
det slik: «Eg meiner at når vi no 
får desse tilhøva inn under og 
i lovlege former … skulle det 
vera så mykje mindre grunn 
for staten til å leggja seg bort i 
det, ta over det heile og skipa 
brevskular.»2 

Tanken om statlig satsing 

på brevundervisning dukket 
opp igjen på 1960-tallet. 
Et eget brevskoleutvalg 
behandlet denne saken. I 
styrereferat fra NBF høsten 
1968 refererer formann Solveig 
Gran Andresen til møter i 
Brevskoleutvalget, hvor hun sier 
at «det ble en livlig diskusjon 
om støtteordninger til private 
brevskoler kontra offentlig drift 
av brevundervisning». 

NRK  
Bargem-komiteen utredet 
spørsmål om undervisning 
i radio og fjernsyn og avga 
innstilling i 1969, Innstilling 
om undervisning i radio og 
fjernsyn.3 Komiteen foreslo 
at det straks bør opprettes en 
sentral organisasjon til å ta hånd 
om undervisning i radio og 
fjernsyn «og andre sideordnede 
fjernundervisningsformer.» 
De ville ha oppnevning av 
styre og rådgivende organ, 
og tilsette personale som 
kunne begynne å forberede 
arbeidet med produksjon av 

Offentlig satsing på 
fjernundervisning – bare en visjon
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undervisningsprogrammer 
for radio og fjernsyn – 
«særlig med prioritering av 
voksensopplæringsformål.» 

NBF var opptatt av Bargem-
komiteen, og NBFs formann, 
Solveig Gran Andresen, skrev 
til komiteen. Hun viser til 
drøfting i NBFs styre og sier 
at det allerede har vært noen 
kombinerte tiltak mellom 
NRK og brevskoler, men det 
har ikke vært noen plan for 
hvilke undervisningsprogram 
brevskolene skulle delta i. I 
brevet står det blant annet: 
«Vi har grunn til å tro at det 
i framtida vil bli aktuelt å 
nytte kombinasjonen radio/
fjernsynsundervisning og 
brevundervisning i større 
utstrekning og ganske 
annerledes planmessig enn det 
hittil har vært gjort.» (Fra brev, 
datert 24. september 1968) 

Etter at innstillingen fra 
Bargem-komiteen var levert, 
skrev departementet at de 
ville komme med en egen 
proposisjon til Stortinget 
med nærmere forslag om 
organisering og oppbygging av 
den nye institusjonen for radio- 
og fjernsynsundervisning og 
med bevilgning for igangsetting. 
Men noe skjedde på veien, en 
slik proposisjon ble ikke skrevet.

NRK etablerte en avdeling 
for undervisning, og det ble 
omfattende samarbeid med 
flere brevskoler. NBF sendte ut 
forespørsel til skolene i 1972 
om de var interessert i å delta i 
«Start»-prosjektet, som var kurs 
i engelsk. NKS, Folkets Brevskole 
og Norsk språkinstitutt meldte 
interesse. Engelskkursene ble 
en suksess, og bidro godt til 
engelskopplæringen hos det 
norske folk på 1970-tallet. (Mer 
i artikkelen «Radio og fjernsyn + 
brevskoler = suksess».)

Noe statlig organ som 
tok seg av radio- og TV-
undervisning, ble det altså 
ikke. Men noen år seinere, i 
1978, ble det statlige Norsk 
fjernundervisning opprettet. 
Formålet var å planlegge, 
utarbeide og distribuere tilbud 
om fjernundervisning på alle 
nivåer i utdanningssystemet. 
Seinere ble dette redusert til å 
gjelde tilbud i grunnskole og 
videregående opplæring. Det 
ble lite fjernundervisningskurs, 
men mest læringsressurser 
for spesielle målgrupper. NFU 
samarbeidet med NKS og NKI 
i Senter for fjernundervisning 
(SEFU). (Mer i artikkelen 
«Forskning og utvikling – med 
NKS, NKI, BUS og SEFU».)

NFU ble fusjonert med Norsk 
voksenpedagogisk institutt 

og Statens ressurs- og 
voksenopplæringssenter, og 
et nytt statlig organ, Vox, ble 
opprettet fra 1. januar 2001.

ÅPENT UNIVERSITET I NORGE? 
Det vakte stor oppmerksomhet 
da Storbritannia opprettet Open 
University i 1969. Det var en 
innovasjon som skulle komme 
til å bli en utdanningsrevolusjon 
på flere måter. På den tida 
hadde bare noen få prosent 
av britene høyere utdanning. 
Nå ble utdanning tilgjengelig 
nærmest for alle som ville, 
og klasserommet ble byttet 
ut med undervisning på 
korrespondanse, i radio og 
fjernsyn og etter hvert med 
bruk av ulike teknologier, i 
dag på nett. Etableringa kom 
i Harold Wilsons regjeringstid, 
og det fortelles at han var sterkt 
opptatt av saken. Han skal ha 
sagt at Open University var «the 
greatest achievement of my 
premiership».

Naturlig nok satte Open 
University fart i diskusjonen 
om en tilsvarende offentlig 
virksomhet i Norge. De 
tidligere forslagene om 
offentlig satsing hadde rent 
ut i sanden, men kunne det 
bli en storsatsing nå? Det ble 
ingen stor kraft i diskusjonen i 
denne omgangen heller, selv 
om forbildet var suksessrikt 
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og tanken besnærende. De 
private brevskolene hadde 
gjort en enorm jobb, og 
samlet sett hadde skolene 
et svært bredt tilbud. 
Myndighetene ønsket å dra 
nytte av teknologiutviklingen 
og så verdien i brevskolenes 
arbeid, som etter hvert fikk en 
ny betegnelse, «frittstående 
fjernundervisningsinstitusjoner». 
Det skal for øvrig sies at den nye 
betegnelsen på brevskolene var 
en litt krevende taleøvelse for 
mange.

FRISKT INNSPILL FRA NFF 
NFF kom med eget forslag 
til en samlet satsing på 
fjernundervisning. En operativ 
utdanningsinstitusjon med 
fjernundervisning som metode 
ville de ha, ifølge et åttesiders 
notat i 1985. De så for seg en 
stiftelse med femti prosent 
statseid og femti prosent 
brevskolene gjennom NFF. 
Denne nye institusjonen skulle 
ha eksamensrett og tilby 
utdanning på videregående 
nivå og høyere utdanning, samt 
tilbud rettet mot arbeidslivet.  
Begrunnelsen for å satse så vidt 
friskt var samfunnsbehovet. 
Uttrykksformen i notatet fra 
1985 kan til forveksling likne 
på formuleringer som brukes i 
2018. Det heter her: «Vi lever 

4 I skrivende stund er ikke navnet på det nye organet fastsatt.

5 Norgesnettet med IT for Open Læring

i en tid da næringsstrukturen 
er under rask forandring 
og utvikling. Arbeidslivet 
er midt oppe i kompliserte 
omstillingsprosesser, samtidig 
som nyskapingsvirksomhet 
fremheves som et sentralt 
element i regjeringens 
økonomiske politikk.» Notatet 
var til internt bruk, og forslaget 
fikk heller ikke gjennomslag.

SOFF 
Den norske vrien på et 
åpent universitet ble ingen 
utdanningsrevolusjon, men i 
1990 ble det etablert et nytt 
forvaltningsorgan, som skulle 
stimulere til mer fleksible 
utdanningstilbud i høyere 
utdanning, Sentralorganet 
for fjernundervisning på 
universitets- og høgskolenivå 
(SOFF). SOFF forvaltet statlige 
utviklingsmidler til høgskoler og 
universiteter. 

NHO ETTERLYSER STATLIG 
SATSING 
Open University kunne vise til 
suksess, og så seint som i 1997 
tok NHOs Gro Brækken til orde 
for at vi måtte få noe tilsvarende 
her i landet. Hun argumenterte 
for at vi trengte bedre 
virkemidler for å sikre etter- og 
videreutdanning på høyere 
nivå. Etter en utredning ble 

Norgesuniversitetet opprettet i 
2000. Åtte hovedorganisasjoner 
i arbeidslivet, Universitets- og 
høgskolerådet og Nettverket 
for private høgskoler stod bak 
nyskapningen.   

For å gjøre en lang historie kort 
ble SOFF og Norgesuniversitetet 
slått sammen til et offentlig 
organ i 2004. Fjorten år 
seinere er Norgesuniversitetet 
fusjonert med Senter for 
internasjonalisering av 
utdanning (SIU) og Program 
for kunstnerisk utviklingsarbeid 
(PKU).4

NETTVERKSUNIVERSITETET 
Et annet forsøk ble gjort av 
høgskoler og universiteter selv. 
De gikk sammen om å etablere 
Nettverksuniversitetet (NVU) i 
1998. Det opprinnelige formålet 
var å tilby fjernundervisningsfag 
innen høyere utdanning. 
Grunnlaget var samarbeidet i 
det såkalte NITOL-prosjektet,5 
hvor det var utviklet et konsept 
og et stort antall nettbaserte 
kurs. Bak NITOL sto Høgskolen 
i Agder, Høgskolen Stord/
Haugesund, Høgskolen i 
Sør-Trøndelag og NTNU. 
Høgskolene i Bergen, Narvik og 
Stavanger samt Universitetet 
i Bergen meldte seg også inn 
i NVU. Sekretariatet ble lagt til 
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Høgskolen Stord/Haugesund. 
NFF samarbeidet med NVU 
blant annet om konferanser. 
NVU fi kk ikke den suksessen 
en hadde håpet på, og la ned 
virksomheten i 2012.

MOOC TIL NORGE
Da amerikanske og kanadiske 
universiteter lanserte åpne, 
gratis nettkurs med solid 
faginnhold og kalte det 
«Massive open online course», 
med akronymet mooc, vakte 
det stor interesse verden over, 
ikke minst i Norge. Etter en sped 
begynnelse i 2008 utviklet det 
seg snart til en enorm aktivitet. 
Regjeringen Stoltenberg II 
oppnevnte i juni 2013 et utvalg 
«for å utrede hvilke muligheter 
og utfordringer som følger 
av framveksten av MOOC og 
lignende tilbud». Utvalget avga 
innstilling året etter med NOU 
2014: 5 MOOC til Norge — Nye 
digitale læringsformer i høyere 
utdanning. Utvalget foreslo å 
bruke et stort antall millioner 
på blant annet en sentral 
støttefunksjon for utvikling 
av mooc-er «som kan bistå 
i oppbyggingen av relevant 
pedagogisk og teknologisk 
kompetanse ved høyere 
utdanningsinstitusjoner». 
Utvalget ville også ha 
en off ensiv satsing på 
kompetanseutvikling 
med bruk av mooc. Disse 

forslagene er ikke fulgt opp 
fra myndighetenes side. 
Heller ikke i denne runden 
ble det statlig storsatsing på 
utdanning utenfor klasserom 
og auditorium. Mange norske 
høgskoler og universiteter har 
imidlertid utviklet mooc-er for 
egen regning.

VISJONEN SOM IKKE VANT 
FRAM
Etter diskusjoner og ideer 
gjennom sytti år står Norge 
fortsatt uten et «åpent 
universitet». Visjonen om en 
statlig storsatsing har ikke 
vunnet fram. Fortsatt er det 
de private tilbyderne som er 
hovedaktører, samtidig som de 
fl este høgskoler og universiteter 
tilbyr nettbaserte studier. I 
1998 kom det et nytt skudd på 
stammen med Globalskolen, 
som tilbyr nettundervisning 
for norske barn i utlandet. På 
fagskolenivå er det et bredt 
tilbud på nett. Nettstudier 
er også tatt i bruk i off entlig 
regi på videregående skoles 
nivå. Mange av fylkene har 
etablert fylkeskommunale 
nettskoler som avdelinger 
i fylkeskommunen. De 
tilbyr fag i videregående 
skole for voksne med rett 
til videregående utdanning, 
og til dels også for  unge 
som får tilleggsundervisning 
fra nettskolen. De 

fylkeskommunale nettskolene 
har valgt FuN som sin 
organisasjon. For FuN er 
dette et nytt trinn i utviklingen 
der en samler private og 
off entlige tilbydere på 
alle utdanningsnivåer til 
erfaringsutveksling og gjensidig 
inspirasjon.
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NBFs vårkonferanse i juni 1983 
hadde teknologi som tema: 
«Fjernundervisning i et tekno-
logisk samfunn». Programmet 
forteller om en organisasjon 
som var våken for de nye mulig-
hetene, men også for utfordrin-

gene som kom i kjølvannet av 
teknologiutviklingen. «Teletje-
nester for fjernundervisning» var 
et av foredragene. «Datamas-
kinen som undervisningsmedi-
um» et annet. «Bruk av lyd- og 
billedmedier» og «Etermedienes 

plass i fjernundervisningen» var 
andre temaer. Konferansen ble 
avsluttet med «Konsekvenser, 
problemer og muligheter for 
fjernundervisningen i Norge».

Teletjenester og 
datamaskin
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På samme måte som kvalitets-
spørsmål har fulgt organisa-
sjonen gjennom alle femti år, 
har spørsmålet om opplæring 
av lærerne vært en gjenganger. 
Dyktige lærere er selvsagt en 
særdeles viktig side ved kvalite-
ten og har derfor vært prioritert. 
I Kvalitetsnormene er det et 
eget hovedpunkt om lærernes 
kompetanse. I ett av under-
punktene heter det: «Institusjo-
nen må defi nere kompetanse-
krav til lærere og veiledere i alle 
studier.»

BREVSKOLELÆRERE
I NBFs første år ble behovet for 
opplæring av brevskolelære-
re meldt inn fra medlemmer. 
NBF støttet dette, og det ble 
arrangert seminarer spesielt for 
brevskolelærere, både i regi av 
Faglig-pedagogisk utvalg i NBF 
og Brevskolerådet.

LÆRER I 
FJERNUNDERVISNING
Det ble utviklet et grundig kurs 
for fj ernundervisningslærere 

på 1980-tallet, hvor den første 
delen var generell for alle lære-
re, og den andre delen av kurset 
var spesifi kk for den enkelte 
skole. Kurset ble også ekspor-
tert til andre land gjennom de 
europeiske fj ernundervisnings-
organisasjonen. Kursboka Lærer 
i fj ernundervisning ble utgitt 
av NKI i samarbeid med Norsk 
forbund for fj ernundervisning. 
Noen år seinere kom Lærer i 
fj ernundervisning. Skolen og 
undervisningen. NKS-lærer i 
praksis.   

NETTLÆRERE OG 
NETTVEILEDERE
Nettlærere og kvalifi sering har 
stadig vært et aktuelt tema. For 
å gi nettlærere påfyll og mulig-
het til å dele erfaringer var NFF 
medarrangør for Nettlærer-
seminaret i november 2012. Det 
var et nasjonalt tiltak fra Nordisk 
nettverk for voksnes læring . 
Arrangementet var samordnet 
med NFF-konferansen. NFF/FuN 
har også arrangert egne kurs for 
nettlærere.

Lærerkompetanse

Petter Kjendlie var ansvarlig for 
Nettlærerseminaret i 2012
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NFF markerte sine 25 år den 
23. april 1993 og inviterte til ju-
bileumsmiddag i Gamle Logen i 
Oslo. Blant gjestene var depar-
tementets representant, Georg 
Lieungh. Han holdt tale for ju-
bilanten, hvor han ga stor aner-
kjennelse til organisasjonen.

 «Det var ikke uten videre gitt at 
institusjoner som står i et naturlig 
konkurranseforhold til hverandre, 
har like lett for å samarbeide. 
Men den samarbeidsformen som 
NFF har funnet fram til på det 
faglige, økonomiske og praktisk 
organisatoriske planet, og hvor 
de store skolene har virket som 
lokomotiver med trekkraft for de 
minste, har gjort NFF til et sterkt, 
representativt fellesorgan med en 
unik kompetanse på fjernunder-
visningsområdet.» 

Han begynte talen med «en hil-
sen fra statsråd Gudmund Her-
nes og fra et departement som 
sammen med sin statsråd er opp-
tatt av fjernundervisning, og som 
har stor tro på metoden i framti-
das undervisningsvirksomhet». 

PIONERER 
Lieungh kommenterte teknolo-
giutviklingen slik: «Forbundet ble 
opprettet i en tid vi kaller dataal-
derens førpubertet – den gang 
man punchet hullkort og sorterte 
med hjelp av strikkepinner. I de 25 
åra siden NFF ble dannet i 1968, 
har det skjedd en hel revolusjon 
innen kommunikasjonsteknolo-
gien. Når vi derfor i dag snakker 
om fjernundervisning, tenker vi 
ikke på det gamle landpostbudet 
som trofast trasket rundt med 
lærebrev. Det vi ser for oss, er 
et kommunikasjonssystem som 
ved hjelp av datamaskiner eller 
sendinger over satellitt, eter eller 
kabel gir kontakt mellom elev og 
lærer på et øyeblikk, og der de 
kan se hverandre. Vi snakker om 
en undervisningsform som raskt 
når alle, som enkeltindivider eller 
i grupper, ved kjøkkenbenken, på 
arbeidsplassen eller forsamlings-
lokalet, og uansett hvor i landet, 
tidspunkt, tema eller arbeidstem-
po. Det er i denne utviklingen 
skolene og NFF har vært pione-
rer.»

MESTERLIG  
Lieungh var ikke snau med 
godordene: «Det er viktig at NFF 
både er en interesseorganisasjon 
som klart hevder de interesser, 
behov og den kompetanse orga-
nisasjonen har, som et korrektiv 
overfor departementet. Og det er 
viktig at en samtidig deltar aktivt 
i samarbeidet med departemen-
tet. NFF har klart begge deler på 
en mesterlig måte. (…) NFF har 
nå fått sin plass i statsbudsjettet 
som et støtteberettiget organ, 
og enkelte av oppgavene som 
Brevskolerådet hadde, er overlatt 
til forbundet, som til eksempel 
arbeidet med kvalitetskontrollen. 
Noen vil kanskje si at NFFs egen-
kontroll av kvalitet, er å «sette 
bukken til å passe havresekken». 
Departementet ser det ikke slik. 
For oss er det formaliserte samar-
beidet en erkjennelse av den fag-
lige og pedagogiske kompetanse 
NFF representerer, og det er en 
tillitserklæring til forbundet etter 
mange års erfaring.»

Lieungh avsluttet talen med å 
overrekke røde roser.

Ros og 
roser fra 
departementet
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NFF oppnevnte Kvalitetsutvalget 
i 1993, etter anmodning 
fra Kirke-, utdannings- og 
forskningsdepartementet. 
Utvalgets første store oppgave 
var å utvikle kvalitetsnormer. 
Erling Ljoså, NKS, ble utpekt til 
første leder av Kvalitetsutvalget. 
Øvrige medlemmer var Lars 
Monsen, Torstein Rekkedal, 
Kari Bente Andersen, Tove 
Eriksen og Knut Holtermann. 
Torstein Rekkedal tok over 
som leder etter Erling Ljoså. 
Kvalitetsnormene ble utarbeidet 
i rekordfart og ferdigstilt 
allerede i juni 1993. De ble så 
utprøvd av skolene, revidert i 
1996 og revidert igjen i 2001. 
i 1996-utgaven av normene 
ligger det ved en tjuesiders 
artikkel med tittelen «Fra 
ekstern kontroll til intern 
kvalitetssikring», skrevet av Ljoså 
og Rekkedal.

Kvalitetsutvalget var 
forbundets sakkyndige organ 

i kvalitetsspørsmål. Ifølge 
mandatet skulle utvalget 
arbeide med kvalitetskriterier, 
kvalitetsnormer og sikring 
og forbedring av kvalitet 
i fj ernundervisning. 
Kvalitetsutvalget skulle 
også «bistå de enkelte 
medlemsinstitusjonene i å 
ivareta sitt ansvar for kvalitet 
i fj ernundervisningen, og gi 
departementet et generelt 
grunnlag for å vurdere 
om kvalitetssikringen 
ved de frittstående 
fj ernundervisningsinstitusjonene 
var tilfredsstillende».

NBF hadde vært tidlig ute med 
interesse for pedagogikk og 
kvalitet. Faglig-pedagogisk 
utvalg ble nedsatt tidlig, og 
utvalget var aktivt med hyppige 
møter de første årene.

Kvalitetsutvalget har bestått som 
et fast utvalg siden 1993. Det 
var særlig aktivt i 1990-årene 

og igjen fra 2006 og utover 
med fl ere revideringer av 
kvalitetsnormene, og ikke minst 
de seinere årene med utvikling 
av Kvalitet i nettundervisning – 
en veileder, utgitt av FuN i 2017. 

Leder av utvalget i 2018 
er Mette Villand Reichelt 
(Høgskolen i Innlandet), som 
tok over etter Toril Eikaas 
Eide (Universitetet i Bergen) i 
2017. Eikaas Eide var leder i en 
årrekke.

I tillegg til Villand Reichelt har 
utvalget følgende medlemmer 
i jubileumsåret: Gjermund 
Eikli (Norsk Nettskole), Line 
Nilsen (Handelshøyskolen BI), 
Hildegunn Aas (Norges grønne 
fagskole - Vea), Kjetil Idås 
(Nettskolen Vestfold), Bente 
Crosby (Høyskolen Kristiania) og 
NOKUTs representant Gerhard 
Amundsen.

Sikre kvaliteten 
gjennom egne normer

Kvalitet  
i nettundervisning

– en veileder

Å undervise og lære på nettet kan by på utfordringer for både underviser 
og student. I denne veilederen gjør vi et forsøk på å belyse ulike sider 
ved nettundervisning og hva som kan være viktig når vi tilrettelegger 
for læring på nettet. Veilederen inneholder tips og eksempler som 
vi håper er til praktisk nytte. Målgruppa er kursutviklere og lærere 
som benytter nettet som undervisningsarena, enten som del av et 
undervisningsopplegg eller der hele kurset gjennomføres via nettet.

Veilederen er utviklet av Kvalitetsutvalget i Fleksibel Utdanning 
Norge (FuN). Utvalget er bredt sammensatt av representanter for 
medlemmene i FuN, og deltakerne har mange års erfaring fra 
nettbasert utdanning. Utviklingen av veilederen er delfinansiert av 
Kompetanse Norge.

K
valitet i nettundervisning –

 en veileder

9 788291 766362
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Erling Ljoså, NKS, hadde en 
skarp analyse av tilstanden i 
norsk utdanningspolitikk på en 
SOFF-konferanse1 på Svalbard i 
1995 i et foredrag med tittelen 
«Internasjonale trender innenfor 
fjernundervisning».

Han hevdet at fjernundervisning 
var et symptom på underliggende 
svakheter i det øvrige 
utdanningssystemet, altså hadde 
offentlig utdanning sviktet, og 
fjernundervisningsinstitusjoner 
kom inn og gjorde en del av 
jobben. Han så flere punkter hvor 
det var svikt: 

Kapasitetsbrist – det offentlige 
skolevesen dekker ikke behovet. 
Kvalitetssvikt – kvaliteten er ikke 
god nok, for eksempel er det 
mangler i kvalifisering av lærere. 
Manglende evne til å dekke 
nye behov – den tradisjonelle 

1 SOFF står for Sentralorganet for fleksibel læring i høgre utdanning (SOFF). Det var et forvaltningsorgan under Utdannings- og 
forskningsdepartementet i perioden 1990–2003. Fra 2004 ble virksomheten videreført som del av Norgesuniversitetet.

utdanningsveien blir for lang og 
tung når nye behov presser på 
med tilstrekkelig tyngde. 
Ressursmangel – ikke nok satsing 
på utdanning for alle.

«Jeg kunne i stedet ha presentert 
fjernundervisning som en visjon 
om bedre tilgang til utdanning 
for store målgrupper, større 
åpenhet, frihet og fleksibilitet», 
sa Ljoså, og han fortsatte: «Både 
ildsjeler og andre må snart slutte 
å se på fjernundervisning som 
et isolert og marginalt område 
i det store utdanningsbildet.» 
Men han valgte symptom- og 
virkemiddelperspektivet, sa 
han, fordi det kunne hjelpe 
dem å se noen underliggende 
sammenhenger klarere.

Ljoså kom også inn på flere 
utviklingstendenser på feltet:

-  Fjernundervisning er på rask 
vei inn i det ordinære utdan-
ningssystemet.

-  Fjernundervisningsinstitusjo-
nene blir mer avhengige av 
markedet fordi statsstøtten 
skrumper inn.

-  Det er en økende internasjo-
nalisering, og fjernundervis-
ning ligger godt til rette for 
internasjonalisering.

Erling Ljoså var en 
ruvende skikkelse i 
fjernundervisningsmiljøet. Som 
første president i den europeiske 
organisasjonen på feltet, EDEN, 
var han også internasjonalt 
anerkjent. Når vi nå, 23 år seinere, 
leser foredraget hans fra 1995, er 
det interessant å se at noe av det 
som han skisserer, har gyldighet i 
dag også.

Svikt i offentlig 
utdanning
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I november 1997 inviterte 
NFF og Sentralorganet for 
fj ernundervisning (SOFF) til 
konferansen «Fleksibilitet i 
etter- og videreutdanning». 
Bakgrunnen var Buer-utvalgets 
utredning, NOU 1997:25. 
NOU-en hadde den lange 
og omstendelige tittelen «Ny 
kompetanse – Grunnlaget 
for en helhetlig etter- og 
videreutdanningspolitikk».

Både NFF og SOFF hadde fulgt 
arbeidet med utredningen  
og var raskt klar til å drøfte 
innholdet. Det var stor interesse 
omkring Buer-utvalget, som 
kom med vidtrekkende forslag 
om rettigheter for voksne til å 
ta utdanning. Som et lite punkt 
blant veldig mye annet stod det 
at handlingsplanen framover 
bør inneholde «utvikling av 
et omfattende system for 
fj ernundervisning».

Buer-utvalget 
og NFF
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Nettportal 
for voksnes 
læring i 
1998
Etablering av en nettbasert 
informasjonsportal for 
voksnes læring ble lyst ut 
av departementet. NFF fikk 
oppdraget og etablerte et bredt 
samarbeid med andre aktører i 
1998. Portalen ble lansert under 
navnet www.tunet.net. Det var 
stort engasjement for portalen, 
som i likhet med mange liknende 
portaler i andre bransjer formidlet 
nyheter og artikler. 

Tunet.net skulle være en 
møteplass og et vindu mot 
voksenopplæringsfeltet.  
Målet var nedfelt med blant annet 
disse punktene:

-  stimulere til økt bruk 
av informasjons- og 
kommunikasjonsteknologi i 
voksnes læring

-  bidra i arbeidet med å bygge 
ned IKT-barrierer for voksne

-  bidra til å vinne ytterligere 

erfaring med arbeidsplassen 
som læringsarena gjennom  
spredning av gode eksempler 

-  være et diskusjonsforum for 
voksenopplæringsspørsmål

Rapporten som oppsummerte 
erfaringene etter tre års drift 
med støtte fra departementet, 
var positiv. Det ble sagt at tunet.
net var mer enn et nettsted 
for informasjon: «Det er en 
viktig møteplass for utvikling av 
IKT-kompetanse i det norske 
voksenopplæringsmiljøet.» 
Denne konklusjonen ga 
likevel ikke flere statlige 
kroner, og verken NFF eller 
samarbeidspartnerne hadde 
midler til å opprettholde 
aktiviteten på portalen. 
Det var vanskelig å finne 
andre finansieringskilder. 
Dessuten hadde de involverte 
organisasjonene etablert 
sine egne nettsider og 
informasjonstjenester. Tiden 
hadde løpt fra ideen om 
brede informasjonsportaler. 
Styret i NFF vedtok i 2003 å 
slå portalsidene sammen med 
NFFs websider. I en utredning 
til styret om saken står det å 
lese: «Nettet har gjennomgått 
en rivende utvikling siden tunet.
net åpnet i 1998. I dag har de 
fleste samarbeidspartnerne og 
også NFFs medlemmer satset 
mye på sine egne nettsteder.» 

Portalen skulle likevel benyttes 
fortsatt, men da som nettsted for 
nettkonferanser og prosjektplass 
for nasjonale og internasjonale 
prosjekter. 

ELEKTRONISKE SEMINARER 
tunet.net ble fra starten av 
benyttet til noe man kalte 
«elektroniske seminarer». 
Det var asynkrone, 
tekstbaserte nettmøter, godt 
tilrettelagte for diskusjon. 
Innledningsforedragene ble lagt 
ut som tekstdokumenter, og 
debattinnleggene var ordnet i 
en trådstruktur. For hvert nytt 
innlegg ble det sendt ut melding 
på e-post. I årene 1998–2000 
ble det arrangert 
åtte elektroniske 
seminarer over 
aktuelle temaer, 
blant annet 
«Online seminarer 
som pedagogisk 
virkemiddel», 
«Arbeidsplassen 
som læringsarena» 
og «IKT for voksne 
med lese- og 
skrivevansker». 
Etter å ha vunnet 
erfaring med 
nasjonale seminarer 
ble tunet.net også 
benyttet for større 
nordisk-baltiske 
nettkonferanser.
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NFFs konferanse Utdanning 
i spenningsfeltet mellom 
kvalitetskrav og IKT-muligheter 
i desember 2005 hadde som så 
ofte i NFFs historie KVALITET i 
utdanning som tema.

Leder av NFFs Kvalitetsutvalg, 
Torstein Rekkedal, fikk i oppdrag 
å innlede om «Kvalitetsnormer 
– en gammel oppfinnelse med 
ny aktualitet?»

«Seriøse institusjoner har alltid 
vært interessert i tiltak som 
kan sikre et visst kvalitetsnivå, 
og både nasjonale og 
internasjonale organisasjoner 
på feltet har normalt formulert 
normer for god undervisning, 
etikk og forretningspraksis,»  sa 
Rekkedal, og fortsatte:

«Etter min oppfatning er det 
lett å påvise at systematisk 
evaluering og tiltak for både å 
kontrollere og bedre kvalitet har 
vært viktig - og har vært tatt på 

alvor i fjernundervisningskretser. 
Det er mange årsaker til dette:

På grunn av mindre grad av 
direkte kommunikasjon mellom 
planleggere, utviklere, lærere 
og studenter har det vært et 
stort behov for å formalisere 
innsamling av informasjon 
og evaluering av hvordan 
undervisningen fungerer.

Fjernundervisning er normalt 
organisert i systemer 
karakterisert ved stor grad 
av arbeidsdeling mellom 
ulike ‘eksperter’. Formalisert 
innsamling og analyse av 
informasjon er derfor nødvendig 
for at informasjonen skal kunne 
få virkning for systemendringer.

Fjernundervisning er ofte 
et resultat av eksplisitte 
politiske målsettinger, f.eks. 
å nå spesielle målgrupper. 
Evaluering av resultatene er 
derfor ønskelig – og ofte et 

krav. Fjernundervisning er et 
felt preget av innovasjon, både 
med hensyn til pedagogiske 
virkemidler, organisering, 
medier og teknologi. Det er 
behov for informasjon om 
virkninger og effektivitet.

Fjernundervisning har i 
stor grad vært preget av en 
tradisjon av systemtenkning/
undervisningsteknologi. I denne 
tradisjonen har systematisk 
tilbakemelding, vurdering og 
revisjon/videreutvikling hatt en 
sentral plass.

Både offentlig og privat 
fjernundervisning har hatt 
behov for å utvikle og 
«demonstrere» kvalitet, fordi 
den i mange sammenhenger 
har kjempet mot oppfatninger 
av å være annenrangs. Det skal 
heller ikke stikkes under stol 
at det i enkelte land i mange 
år har eksistert tvilsomme 
institusjoner og ”svindelforetak” 

Kvalitetsnormer – en gammel 
oppfinnelse med ny aktualitet?
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på fj ernundervisningsfeltet. 
I forbindelse med 
internettutviklingen har antallet 
useriøse tilbydere og ”diploma 
mills” sannsynligvis økt.  

KVALITETSNORMER
Fjernundervisning ved ikke-
off entlige utdanningstilbydere 
har vært strengt kontrollert og 
underlagt kvalitetskontroll i 
Norge. Norge var det første land 
i verden som fi kk en egen lov 
på feltet med brevskoleloven av 
1948. Etter at lovreguleringen av 
fj ernundervisning i frittstående 
institusjoner ble integrert 
i voksenopplæringsloven 
med virkning fra 1. januar 
1993, ble ansvaret for å sikre 
kvaliteten på læremidler, 
undervisning og praktisk 
gjennomføring av opplæringen 
tillagt den enkelte godkjente 
fj ernundervisningsinstitusjon. 
Kirke- og 
undervisningsdepartementet 
forutsatte at NFF tok initiativ til 
å utarbeide veiledende normer 
for kvalitet i fj ernundervisning.

Den tidligere 
godkjenningsordningen 
var sterkt konsentrert 
om godkjenning av det 
enkelte kursopplegg ut fra 
en faglig, pedagogisk og 
likestillingsmessig vurdering. I 
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tillegg ble den enkelte skole 
godkjent, bl.a. ut fra krav til 
personalets kompetanse. 
Brevskolerådet førte tilsyn med 
skolene, deres markedsføring, 
pedagogiske praksis og andre 
forhold som man fant hadde 
betydning for elevene. Ved 
lovendringen ble det presisert 
at vurdering av kvalitet bør skje 
på et bredere grunnlag. 

Ved at det etableres mer 
spesifi kke bransjenormer, 
får disse automatisk også en 
ekstern funksjon, og bidrar 
dermed til defi nisjon av 
kvalitetsstandarder som er 
relevante for fj ernundervisning 
i regi av andre institusjoner 
enn de frittstående. I første 
rekke gjelder det NFFs øvrige 

medlemmer, men i prinsipp 
også institusjoner som 
ikke er medlemmer av NFF. 
På den måten håper vi at 
NFFs kvalitetsnormer kan få 
betydning for kvaliteten i norsk 
fj ernundervisning generelt.

Den første utgaven av NFFs 
Kvalitetsnormer forelå i 
1993. Senere ble normene 
revidert i 1996 på bakgrunn 
av den teknologiske utvikling. 
Den siste revisjonen var 
ferdig i 2001. Da var det 
en hovedmålsetting med 
revisjonen at normene 
skulle tilpasses den faktiske 
teknologiske utviklingen 
som hadde funnet sted 
siden 1996. Arbeidet viste, til 
Kvalitetsutvalgets overraskelse, 
at det var få endringer som 
var nødvendig. Normenes 
mer overordnede og 
generelle karakter viste at 
de teknologiske endringene 
i praksis var dekket også av 
tidligere formuleringer.»

Rekkedals foredrag var 
grundig, her har vi tatt med 
noen utdrag. Han var også 
innom en interessant side ved 
kvalitet i utdanning:

«Et annet viktig forhold i 
forbindelse med kvalitet i 
undervisning er at kunden/
studenten selv er med på 

å skape produktet som er 
undervisningsprosessen, 
og i siste instans 
læringsresultatet. Kunden har 
ikke alltid rett. Overordnede 
samfunnsmessige og faglige 
krav vil kunne gå foran 
kundens ønsker – som satt 
på spissen – kan være ‘mest 
mulig kompetanse for minst 
mulig innsats’.»

Om arbeidet med 
implementering av 
kvalitetsnormene i den enkelte 
institusjon sa han:
«Normene må også være kjent 
for alle typer medarbeidere på 
alle nivåer om de skal fungere 
etter hensikten. I hvilken grad 
institusjonene utvikler et 
formelt kvalitetssikringssystem, 
er opp til institusjonen 
selv. Selv om seriøse 
fj ernundervisningsinstitusjoner, 
som nevnt, har vært opptatt 
av kvalitet og kvalitetsarbeid 
i mange, mange år, vil 
normene kanskje få fornyet 
aktualitet i forbindelse med 
dagens oppmerksomhet rundt 
NOKUTs arbeid. 

NFF og NFFs Kvalitetsutvalg 
håper selvsagt at NFFs 
Kvalitetsnormer vil kunne 
gi inspirasjon og fungere 
som støtte også for andre 
institusjoners kvalitetsarbeid.»  
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NFF har gjennom årene 
hatt skiftende oppgaver fra 
fagdepartementets side, 
deltatt i mange arbeidsgrupper 
og utvalg og vært i direkte 
dialog om saker som gjelder 
medlemmene.

NFF deltok i 
Kunnskapsdepartementets 
arbeidsgruppe for nasjonalt 
kvalifikasjonsrammeverk i 
2006 med Anne B. Swanberg, 
Handelshøyskolen BI, som NFFs 
representant. 
 
På et tidspunkt i prosessen 
fikk hun i oppgave å se på 
kvalifikasjoner som gjelder 

livslang læring. Hun skriver i 
en e-post til arbeidsgruppens 
leder:

«Som representant fra 
NFF har jeg spesielt sett på 
kvalifikasjoner som gjør at 
studentene utvikler seg til å bli 
livslange lærende: 

- selvstendighet (planlegge eget 
arbeid med mer) 

- sosiale ferdigheter 
(kommunisere, jobbe i 
grupper med mer) 

- ”lære å lære”

- bruk av IKT-verktøy  

I tillegg til mestring av IKT-
verktøy på eget fagområde 
bør søk på www og 
kontorstøtteverktøy inkluderes 
som basisferdighet/generell 
kompetanse. 
 
Å lese kommentarene tolv år 
seinere kaster lys over den 
teknologiske utviklingen. I 
2006 var nettsøk ingen opplagt 
ferdighet.

Digitale 
ferdigheter
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Svein Qvist-Eriksen ble som 
styreleder i NFF invitert til 
Tron-utvalget1 for å fortelle om 
fj ernundervisning i 2007. Han 
begynte med å si litt om hvem 
fj ernstudenten er. Forklaringen 
hans var nyttig for mange av 
medlemmene i utvalget. Ikke 
alle kjente så  godt til fj ern-
undervisning.

1 Tron-utvalget var et off entlig utvalg for vurdering av studieforbundenes rolle, oppnevnt i 2007.

Fjernstudenten er en hvilken 
som helst person  

-  som har behov for utdanning

-  som av en eller annen grunn 
foretrekker fj ernundervisning

-  fordi han eller hun ikke kan 
dra nytte av andre typer tilbud

-  eller ikke vil benytte seg av 
andre tilbud

-  eller prioriterer fj ernundervis-
ning etter en samlet vurdering 
av fordeler og ulemper

Fjernstudenten er 
en hvilken som helst 
person

Svein Qvist-Eriksen, NKI, var styreleder 
i NFF i ni år.
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I 1988 var NFF vert for ICDEs 
verdenskonferanse i Oslo. Un-
der konferansen kunne delta-
kerne møte en blid dame med 
ansvar for de sosiale tilstelnin-
gene, Ingeborg Bø, ansatt i NKS. 

Verdenskonferansen var stor og 
prestisjetung. Både kong Olav 
og statsminister Gro Harlem 
Brundtland hilste til forsamlingen. 
Fjernundervisning ble nå satt på 
agendaen hos myndighetene, og 
optimismen hos aktørene vokste. 
Etter denne begivenheten beslut-
tet regjeringen å støtte etablering 
av ICDEs sekretariat i Norge. NFF 
og ICDE hadde først sekretariat 
sammen, med Reidar Roll som 
daglig leder.

EN DAG I UKA 
Å bygge opp sekretariat for 
ICDE tok mye tid, og det var 
ønskelig med en egen leder 
for NFF. Erling Ljoså, NKS, var 
styreleder i NFF, og han så po-
tensialet i Ingeborg Bø som en 
framtidig daglig leder i NFF. Men 

ressursene var beskjedne, og 
NFF kunne ikke tilby mer enn 
en femtedels stilling. Ingeborg 
hadde lyst på utfordringen og 
delte tiden sin mellom NKS og 
NFF. Hun forteller at hun var 
opptatt av å utvise forsiktighet, 
slik at hun ikke tilgodeså NKS 
mer enn andre medlemmer. 
Snart ble stillingen hennes ut-
videt, og etter en tid fikk hun 
full arbeidsdag i NFF. I perioden 
1991 til 2006 var Ingeborg Bø 
organisasjonenes ansikt utad 
som daglig leder. Det ble snart 
et ønske om å skille på økonomi 
og drift av de to organisasjo-
nene. Dette ble gjort, samtidig 
som organisasjonene var sam-
lokalisert fram til 2017. Begge 
organisasjonene utvidet staben 
litt om litt, og det vokste fram et 
fagmiljø. 

ORGANISASJONSVEKST 
Ingeborg Bø hadde både admi-
nistrative og sosiale egenskaper 
som gjorde henne godt egnet 
til jobben som daglig leder av 

NFF. I hennes tid kom de første 
statlige bevilgningene og flere 
nye oppgaver og prosjekter, og 
sekretariatet vokste. Mange vil 
huske henne som oppmerk-
som, blid og imøtekommen-
de, med øye for den enkelte, 
samtidig som hun hadde klart 
blikk for medlemmenes beste 
og det samfunnsnyttige i NFFs 
arbeid. Da Ingeborg Bø takket 
av i 2006, var det tre stillinger 
i NFF, og staten bidro med 1,4 
millioner for de oppgavene NFF 
utførte. Hun hadde utviklet or-
ganisasjonen og lagt et godt 
grunnlag for videre ekspansjon.

Ingeborg Bø har vært pensjonist 
siden 2006 og har engasjert 
seg i europeisk og internasjonal 
sammenheng helt fram til hun 
ble alvorlig syk høsten 2017. Vi 
fikk en prat med henne om vik-
tige milepæler i tiden hennes i 
NFF. Hun har kloke og klare svar 
på hva NBF/NFF/FuN har betydd 
gjennom årene.  

Ingeborg  
Bø
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«Det viktigste med NFF/FuN 
er det faglige nettverket.»  
                  Ingeborg Bø

DET FAGLIGE NETTVERKET 
- Det viktigste med NFF/FuN er 
det faglige nettverket for dem 
som holder på med nettunder-
visning. Dette er en liten del av 
utdanningssystemet, og derfor 
er det viktig at en kan støtte 
hverandre for å utvikle seg fag-
lig.

- En liten del av utdanningssys-
temet, som til tider er lite kjent?

- FuN er nettopp derfor vik-
tig for å markere betydningen 
av å gi tilbud til dem som ikke 
kan ta vanlig undervisning. FuN 
viser denne betydningen for 
allmennheten og for myndig-
hetene. Fjernundervisning eller 
nettundervisning er en veldig 
viktig undervisningsform, også 
verdsatt av UNESCO i global 
sammenheng for grupper som 
ikke kan ta del i ordinær under-
visning. 

- Det geografiske hinderet for sko-
legang var sterkt til stede i din tid? 
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- Ja, jeg husker at jeg kunne 
møte folk fra bygdene, som 
hadde tatt utdanningen sin som 
fjernundervisning, og som had-
de oppnådd gode stillinger. De 
fortalte stolt om sin erfaring og 
hvordan de hadde greid å skaf-
fe seg utdanning. Det ga meg 
en sterk følelse av å ha en me-
ningsfull jobb.

Det var flere milepæler i NFFs 
historie under Ingeborg Bøs 
ledelse. En av dem er godkjen-
ningsordningen for skolene og 
utdanningstilbudene.

KVALITETSNORMER OG  
KVALITETSSYSTEM 
Da voksenopplæringsloven 
ble endret på begynnelsen av 
1990-tallet, ble ansvaret for 
kvalitet lagt på den enkelte insti-
tusjon, mens NFF fikk ansvar for 
å utvikle kvalitetsnormer.  
- Kvalitetsutvalget utarbeidet 
kvalitetsnormene, mens NFF 
stod for opplæring og støtte 
til medlemmene, forteller In-
geborg Bø. Normene var bygd 
opp som en «kvalitetsmatrise» 
med 16 bokser eller felt. Matri-
sen ble grunnlag for omfattende 
kvalitetssystemer hos skolene. 
De største skolene hadde en 
kvalitetsperm for hver rute i ma-
trisen. De første årene etter at 
kvalitetsnormene ble tatt i bruk, 
måtte oppfølgingen av norme-
ne rapporteres til departemen-
tet i årlige rapporter.

- Kvalitetsnormer var noe nytt 
den gangen? 

- Kvalitetsnormene var et ny-
brottsarbeid som ga NFF stor 
oppmerksomhet. De ble over-
satt til engelsk og gikk nærmest 
en seiersgang langt ut over Eu-
ropa.   

- Hvordan håndterte NFF opp-
følgingen av kvalitetsarbeidet 
hos medlemsinstitusjonene?

- NFF etablerte Kvalitetsutval-
get og Beregningsutvalget for 
å bistå i kvalitetsarbeidet. Kva-
litetsutvalget hadde ansvar for 
å videreutvikle og revidere nor-
mene, mens Beregningsutvalget 
hadde ansvar for registrering av 

alle studier og kurs hos skolene. 
Beregningsutvalget hjalp også til 
med opptak av statistikk. 

Statistikken for gjennomført 
utdanning, med registrering av 
studietimer og «kommunikasjo-
ner» (oppgaver hvor eleven/stu-
denten skulle sende inn besva-
relse), var viktig for beregning av 
statsstøtte. 

OVERTOK BREVSKOLERÅDETS 
ROLLE 
- NFF fikk en stor oppgave å 
håndtere. Fulgte det penger 
med oppdraget?

- Denne endringen var et kvan-
tesprang for NFF, som tok over 
en viktig rolle som Brevskole-
rådet hadde hatt. Brevskolerådet 
var oppnevnt av departementet, 
og NFF hadde ikke hatt noen 
representant i rådet. Nå skulle 
skolene selv sikre kvaliteten, og 
NFF skulle sørge for at de opp-
fylte kvalitetsnormene.

Kvalitet i utdanningstilbudene 
har alltid vært viktig for organi-
sasjonen. «Arbeidet med kva-
litetssikring er en kontinuerlig 
prosess som berører alle som 
er involvert i fjernundervisning.» 
Slik skrev Ingeborg Bø i forordet 
til Kvalitetsnormer for fjern-
undervisning.

- NFF fikk ingen statsstøtte 
til drift da ICDE fikk det, men 
med de nye oppgavene kom 
det penger fra departementet. 
Jeg husker første året da vi fikk 
50 000 kroner. Det opplevdes 
som et stort framskritt å få slik 
støtte. Departementsstøtten ble 
et godt supplement til med-
lemskontingenten, som inntil da 
hadde vært vår eneste inntekt. 

 
«Kvalitetsnormene var et 
nybrottsarbeid som gav 
NFF stor oppmerksomhet.» 
         Ingeborg Bø
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ÅPNET FOR OFFENTLIGE  
MEDLEMMER  
De første tjue årene kunne bare 
brevskoler tas opp som med-
lemmer i NFF. Høyere utdan-
ningsinstitusjoner begynte å fat-
te interesse for fjernundervisning 
på 1980-tallet. Trolig hadde de 
fulgt med på utviklingsarbeidet 
som brevskolene drev gjennom 
SEFU. NFF besluttet å åpne or-
ganisasjonen for offentlige insti-
tusjoner. De første som meldte 
seg inn i NFF, var Universitetet i 
Tromsø i 1986. Høgskolen i Lille-
hammer og Universitetet i Oslo 
kom to-tre år seinere. 

- Hvordan opplevde du end-
ringen i organisasjonen da den 
åpnet for offentlige medlem-
mer?

- Jeg husker at vi jobbet hardt, 
både for å få de offentlige med 
og for å få de offentlige og 
private til å jobbe sammen og 
trekke veksler på hverandres er-
faringer. Organisasjonen ble mer 
mangfoldig, og de nye med-
lemmene var med og påvirket 
innhold i konferanser og andre 
aktiviteter i NFF. Mitt inntrykk 
var at organisasjonen fikk mer 
kredibilitet og vokste i anseel-
se. Vi fikk ganske enkelt større 
gjennomslagskraft. Det var for 
eksempel nyttig å ha med sto-
re, offentlige institusjoner når 
en skulle lobbe for tilskuddet til 
de frittstående skolene. De nye 

medlemmene var også til god 
hjelp når en skulle jobbe for at 
fjernundervisningsstudenter 
skulle kunne søke studielån. 
Høgskoler og universiteter fikk 
på sin side stor nytte av med-
lemskapet i NFF, med tilgang til 
viktig kunnskap og erfaringer 
med bruk av ulik teknologi for å 
utvikle fjernundervisningstilbud. 
Denne gevinsten for de offentli-
ge institusjonene ble framhevet 
av deres representanter i møter 
med myndigheter og politikere.

SAMARBEID, IKKE  
KONKURRANSE 
Noen så etableringen av Sen-
tralorganet for fleksibel læring 
i høyere utdanning (SOFF) som 
en konkurrent til NFF da det ble 
opprettet i 1990. Men Ingeborg 
Bø hadde sin måte å håndtere 
dette på.

- Jeg så muligheter og var po-
sitiv til denne offentlige nyskap-
ningen. 

Det var trolig hennes positive 
innstilling og interesse for et 
samarbeid mellom NFF og SOFF 
som gav NFF en styreplass i 
SOFF. 

- Erling Ljoså var den første 
NFF-representanten, og han 
tilførte SOFF mye kunnskap om 
fjernundervisning i praksis, påpe-
ker Ingeborg Bø. 

NFF/FuN beholdt denne styre-
plassen også etter at SOFF ble 
slått sammen med Norgesuni-
versitetet i 2004, og helt fram 
til fusjonen mellom Norgesuni-
versitetet og Senter for interna-
sjonalisering av utdanning (SIU) 
i 2018. 

NETTET KOMMER  
Ingeborg Bø var entusiastisk og 
ville gjerne prøve nye arbeidsfor-
mer. Med tunet.net kom mulig-
heten til å arrangere nettkonfe-
ranser. Bredt anlagte, asynkrone 

Etter at Ingeborg Bø hadde gått 
av med pensjon, foreslo NFF 
henne som kandidat til Kongens 
fortjenstmedalje. Hun ble overrakt 
medaljen under NFF-konferansen 
2009. Medaljen deles ut «for innsats 
av særlig samfunnsgavnlig natur 
på områder som kunst, kultur, 
vitenskap, næringsliv, sosialt og 
humanitært arbeid». På bildet har 
hun nettopp mottatt medaljen.
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nettkonferanser skapte stor 
aktivitet og ble et supplement 
til de fysiske konferansene som 
NFF arrangerte. 

STATSSTØTTEN STRØKET 
Ingeborg Bø fikk en av sine tøf-
feste oppgaver høsten 2002. Da 
forslag til statsbudsjett for 2003 
ble lagt fram, var statsstøtten til 
fjernundervisningsinstitusjonene 
strøket. Hun aktet ikke å godta 
kuttet uten kamp.

- Da var det bare å gå hjem og 
stryke bluser, og så ta fatt på 
arbeidet med å overbevise poli-
tikere om at støtten måtte tilba-
keføres. 

Ingeborg Bø stilte hver dag 
kledt for møter, og hun dro til 
Stortinget så snart hun hadde 
en avtale i boks. Et rådgiver-
firma ble også engasjert. Op-
posisjonspartiene den gangen 
tok opp saken, og støtten ble 
tilbakeført, ikke i sin helhet, men 
likevel med et betydelig beløp. 
Kampen for midlene førte til 
regnskapsunderskudd, noe de 
berørte medlemmene gjorde 
opp for med en ekstra kontin-
gentinnbetaling. NFF fikk stor 
takk fra medlemmene. Men 
støtten satt løst, noe NFF var 
klar over og forsøkte å fore-
bygge. 

POSITIV DRIVKRAFT  
Ingeborg Bø var styreleder i 
Statens ressurs- og voksenopp-
læringssenter og styremedlem 
i det offentlige organet Norsk 
fjernundervisning, som produ-
serte opplæringsmateriell for 
spesielle grupper. Begge orga-
nisasjonene ble med inn i Vox, 
som ble etablert i 2001. Hun var 
en positiv drivkraft der hun del-
tok. Dette ble lagt merke til, og 
hun fikk forespørsler om å ta på 
seg tillitsverv også internasjo-
nalt. I perioden 2003–2007 var 
hun president i det europeiske 
fjernundervisningsnettverket 
EDEN. Ingeborg Bø satte store 
spor etter seg, både som person 
og som representant for NFF, 
eller NADE som organisasjonen 
var kjent som utenfor landets 
grenser.

Ingeborg Bø hadde en viktig del av sin 
yrkeskarriere i NKS. En av de oppgavene 
hun husker best, er arbeidet med samis-
ke kurs. Her er fire av kursbøkene som 
ble laget.
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NFF/FuN har engasjert seg 
i utviklingsarbeid utover 
de nasjonale grensene. På 
1990-tallet deltok NFF i et stort 
nordisk-baltisk prosjekt, kalt 
BOLDIC, som fikk flere seinere 
avleggere. Ett av de konkrete 
resultatene av disse prosjektene 
var BOLDIC Award, en 
fjernundervisningspris som er 
delt ut årlig i mange år, og hvor 
NFF/FuN har deltatt i juryen.  
NKI, Universitetet i Bergen og 
NDLA har vært prisvinnere.

NFF/FuN har bidratt i en 
rekke EU-prosjekter de siste 

tiårene og har som et ledd 
i prosjektarbeidet også hatt 
mange prosjektgrupper 
på besøk. Ikke minst EØS-
prosjektene har lagt inn 
studiebesøk i Norge som viktige 
elementer i prosjektene. 

I perioden 2015–2017 har 
FuN vært partner i et EU-
prosjekt med tittelen Home 
Based Care - Home Based 
Education, hvor det er utviklet 
nettbasert kurs for pårørende av 
Alzheimer-rammede. Prosjektet 
er belønnet med bronsepris 
i Learning Technologies 

Awards. Fra 2015 har FuN 
deltatt i Interreg-prosjektet 
Game Hub Scandinavia, hvor 
utdanning, nettverksarbeid og 
entreprenørskap står sentralt.  
Etter at Norway Grants (EØS-
prosjekter) ble etablert, har FuN 
vært norsk partner for en rekke 
prosjekter i Polen, Slovakia 
og Litauen. FuNs kompetanse 
på teknologi og nettbaserte 
opplæringstiltak har vært nyttig 
for prosjekteierne. 

Nordisk og 
europeisk 
engasjement
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- Det er viktig å bygge opp et 
tillitsforhold til studentene fra 
første dag. Når det kommer inn 
besvarelser fra nye studenter, 
tar jeg alltid dem først. De 
trenger rask respons og kontakt 
med lærer. Jeg er alltid klar 
til å hjelpe, og det inspirerer 
nybegynneren til å stå på.

Slik uttrykte han det, Per Martin 
Skogsholm, nettlærer ved NKI 
Nettstudier, i et intervju da han 
ble kåret til «Årets Nettlærer» 
av Fleksibel utdanning Norge i 
2013. I en alder av 72 år er han 
fortsatt like entusiastisk som han 
var da han startet for over 40 år 
siden. Han underviser voksne 
studenter på nett i matematikk 
og mekanisk teknologi (i 
teknisk tegning), og han er også 
lærer i fagskoleutdanningen 
«vaktmesterskolen». 
Vaktmesterskolen utgjør 60 
fagskolepoeng (ecvets) og 
har en omfattende mengde 
oppgaver. 

For Per Martin Skogsholm er det 

ikke snakk om å ta fri fra elevene 
i helga eller om kvelden. 
- Jeg har påtatt meg å være 
lærer og må være disponibel 
når studentene har bruk for 
meg, og mange jobber med 
studiene sine i helgene. Da vil 
jeg ikke la dem vente på svar 
til mandag. Dessuten liker 
jeg å ta unna etter hvert som 
oppgavene kommer inn. Jeg 
lar også studentene ringe når 
som helst. Er jeg våken, tar jeg 
telefonen, selv om det skulle 
være seine kvelden.

Per Martin har stor grad av 
service overfor studentene, 
og de er vant med å få raske 
tilbakemeldinger. En gang han 
var på reise, kom det en telefon. 
Studenten lurte på om noe 
var galt. Det var første gang 
det hadde gått ni timer uten at 
svaret hadde kommet! Skolens 
krav til nettlæreren er å svare 
innen 48 timer. 

ALLTID DET POSITIVE FØRST 
Per Martin var selv fjernstudent 

på ingeniørhøgskole før 
han begynte som lærer. Da 
lærte han mye om hvordan 
undervisning over avstand 
fungerer. 
- Det gjelder å sette seg inn 
i studentens situasjon. Jeg 
veier ordene nøye, begynner 
med å påpeke det som er bra i 
besvarelsen, før jeg går over til 
å forklare det som ikke er riktig. 
Så tilbyr jeg dem å ringe meg 
eller sende en e-post om det er 
noe de ikke forstår.  
Han deltar også i lærermøter 
og kurs og utveksler 
kollegaerfaringer i nettforum. 
Andre lærere har glede av 
hans gode råd og tips. «Alltid 
det positive først», gjentar den 
garvede læreren med ettertrykk.

Å DISPONERE TIDA 
- Hva er største utfordring med 
å være voksen student?

- Jeg tror det er å disponere 
tida. En må være streng med 
seg selv, tåle motstand i 
arbeidet og stå på. De fleste 

Intervju med nettlærer Per Martin Skogsholm:

-Må skape trygghet 
og tillit
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trenger noen de kan spørre, og 
har de ingen i nærheten, er det 
godt å kunne spørre læreren. 
Derfor er det også viktig at de 
har tillit til meg som lærer. Jeg 
på min side kan hjelpe enda 
bedre om jeg vet noe om hvem 
den enkelte student er. Derfor 
er studentprofilen som de 
legger ut på læringsplattformen, 
gull verdt for meg. Når jeg vet 
hva de jobber med, hvor de bor, 
og hvilke interesser de har, er 
det også lettere for meg å gi 
hjelp og støtte. 

LESE- OG SKRIVEVANSKER 
- Mange voksne som tar 
utdanning, droppet ut av 
videregående utdanning da de 
var unge. Andre har lese- og 
skrivevansker, og det kan være 
krevende å ta fatt på studier. 
Det kan være vanskelig å forstå 
oppgavene riktig, og det kan 
også være slik at en forstår, men 
har vanskelig for å forklare det. 
En student sa det slik: «Mye 
forsvinner på veien fra hodet 
til det kommer ut i fingrene.» 
Derfor er en tilgjengelig lærer 
ekstra viktig.

TOPP SCORE FRA 
STUDENTENE 
At studentene setter pris på Per 
Martins innsats, er det ingen tvil 
om. Han greier å få de fleste 
gjennom utdanningsløpet, 
og noen er så takknemlige 

at de til og med sender han 
en oppmerksomhet. Fra en 
oljeplattform i Nordsjøen 
kom det en dag en lue med 
skinnende Gullfaks C-logo – 
fra en takknemlig student. NKI 
Nettstudier følger nøye opp. 
Nettstudentene må evaluere 
lærerens innsats på en skala. Per 
Martin oppnår stadig topp score 
fra alle sine studenter – altså er 
han en drømmelærer.

GLEDER SEG  
- Hva gir denne jobben deg, og 
hva er det som gjør at du driver 
på år etter år, til og med godt 
utover vanlig pensjonsalder?

- Det er gleden over hver 
student som når målet sitt. 
De jobber seg gjennom og 
kommer opp til eksamen og 
får sin utdanning. Det er nok 
litt vemodig når jeg sender 
mine kommentarer til siste 
oppgavebesvarelse, men 
samtidig er det en stor glede. Jo 
mer interessert studenten er i å 
lære, dess mer stimulerende er 
det å være lærer. 

 
 

 

«Jo mer interessert studenten er i å lære, 
dess mer stimulerende er det å være lærer.»
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Solveig Gran Andresen var 
NBFs første leder, eller sty-
reformann som det het den 
gangen. Hun var rektor for 
Folkets Brevskole. Det var 
krevende å stable en ny or-
ganisasjon på beina, og det 
var mange aktuelle saker å ta 
fatt på. Arkivet forteller om 
stor aktivitet, med Gran An-
dresen som primus motor og 
brevskriver. Brevene hennes 
er korrekte og nøyaktige med 
klare budskap. Hun var også 
tydelig i en fjernsynsdebatt, 
Kvinner – utdanning – yrke 
i 1973, hvor hun hadde klare 
synspunkter på kvinners be-
hov for utdanning. Hun fikk 
spørsmål av programlederen 
om ikke brevkurs var en egnet 
form for utdanning for kvin-
ner. Hun bekreftet det og sa at 
kvinner burde bruke de årene 
de var henvist til å være hjem-
me, til å styrke allmennkunn-
skapen sin gjennom brevkurs.

Ledervervene i NBF/NFF/FuN
NBF/NFF/FuN har hatt mange styreledere gjennom femti år:

1968–1970  Solveig Gran Andresen, Folkets Brevskole

1971–1974  Hans M. Wivestad, NKS

1975–1976 Tore Søraa, Folkets Brevskole

1976–1979 Jan E. Dietrichson, KA-skolen

1979–1981:  Thormod Carlsen, NKI

1982–1983:  Reidar Roll, Folkets Brevskole

1984–1988:  Erling Ljoså, NKS

1989–1995 Inger Beate Lundsgård, TI Fjernundervisning   

1995–2004 Sigmund Kristoff ersen, FB Fjernundervisning

2004–2009 Svein Qvist-Eriksen, NKI Fjernundervisning

2009–2010 Dagny Blom, NKS Nettstudier

2010–2014 Svein Qvist-Eriksen, NKI Nettstudier 

2014–   Kristin Dahl, Handelshøyskolen BI
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Sekretær/daglig leder i NBF/
NFF/FuN:

1968–1977 Ingen ansatt 
sekretær

1977–1978 Steinar Sandvik

1978–1988  Leif H. Svendsen 

1984–1991 Reidar Roll

1991–2006 Ingeborg Bø

2006–2018 Torhild Slåtto

Solveig Gran 
Andresen, Folkets 
Brevskole

Thormod Carlsen, 
NKI

Svein Qvist-
Eriksen, NKI 
Fjernundervisning

Dagny Blom, NKS 
Nettstudier

2014–   
Kristin Dahl, 
Handelshøyskolen BI

Ingeborg Bø           Torhild Slåtto

Noen av styrelederne 
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De satte farge på 
fj ernundervisningsmiljøet 
gjennom omfattende innsats, 
ikke bare for egen institusjon, 
men for NFF/FuN og dermed 
for alle medlemmene. Alle 
tre var med lenge, helt fra 
slutten av 1970-tallet til for få 
år siden. Svein Qvist-Eriksen 
var styreleder i en årrekke. 
Dagny Blom var styreleder i én 
periode og dessuten leder av 
Nettskoleutvalget, som styret 
nedsatte som direkte følge av 
ny voksenopplæringslov (2010), 
med omgjøring av statsstøtten 
til utviklingsmidler. Torstein 
Rekkedal var mangeårig leder 
av Kvalitetsutvalget og den 
som bidro med banebrytende 
forskning på feltet. Han var også 
leder av forskningskomiteen i 
ICDE 1985–88. 

Vi møter de tre til en prat om 
NFF/FuN, om kvalitetsarbeidet, 
om arbeidet med støtteordning 
og beregningsmodeller og 
litt av hvert. De husker alle 
den store internasjonale 
konferansen som NFF var vert 
for i 1988, og hvor to av dem 
var med i programkomiteen. 
Konferansen var et høydepunkt 
for miljøet. Det var en 
opplevelse av å vise fram det 

de hadde oppnådd gjennom 
forskning, metodeutvikling og 
kvalitetssystemer.

- NBF og skolene var framsynte 
hele veien. De var på. 

Dagny Blom setter på 
denne måten ord på noe 
essensielt i historien til en 
interesseorganisasjon som 
representerer et eget felt på 
undervisningssektoren. I en 
periode var Utdannings-Norge 
avhengig av innsatsen fra de 
private korrespondanseskolene 
og ytte støtte til kursavgiftene. 
Etter at den off entlige 
utdanningssektoren ble bygd 
ut, ble det mer knipent med 
støtten. Helt fra starten i 1968 
var det enkeltpersoner som 
stod opp og tok tunge tak 
for å fremme interessene til 
medlemsskolene og dermed til 
elevene. 

Blom, Qvist-Eriksen og 
Rekkedal var også i høyeste 
grad framsynte. Felles for dem 
var evnen til å se ut over egen 
institusjon og jobbe for det som 
tjente fj ernundervisningsfeltet 
som helhet.

REGELVERKSUTVALGET
Svein Qvist-Eriksen var leder 
for Regelverksutvalget, 
som la ned et omfattende 
arbeid for å utrede regler 
for statsstøtte for elever ved 
fj ernundervisningsinstitusjoner 
og studieforbund. Utvalget 
leverte sin rapport i 2000. 
Qvist-Eriksen var ansatt i NKI 
hele sin yrkeskarriere og kom 
inn som styreleder i NFF i 2004. 
Han ledet organisasjonen blant 
annet gjennom en omfattende 
strategirunde og navneendring. 
Det hadde vært ønske om å 
modernisere navnet i lengre tid. 
I 2013 kunne han annonsere 
nytt navn på en mottakelse 
etter at den første, norske 
mooc-konferansen hadde 
gått av stabelen, arrangert 
av Universitetet i Oslo og 
Høgskolen i Lillehammer, i 
samarbeid med NFF.

NY LOV OG NY STATISTIKK
Både Dagny Blom og Svein 
Qvist-Eriksen la ned et stort 
arbeid i forbindelse med ny 
voksenopplæringslov, som 
trådte i kraft i 2010. Det var den 
gangen tvil om nettskolene 
skulle bli med i den nye loven 
eller falle helt utenfor, og 
dermed kanskje også miste 

De framsynte



De første femti

          83 

støtterordningen. De var også 
aktivt med i diskusjonene 
omkring statistikkrapportering 
for nettskolene og omleggingen 
til individbasert statistikk.

UTVIKLINGSARBEID
Dagny Blom la ned et stort 
arbeid i et prosjekt om 
metodeutvikling og i særlig grad 
i Senter for fj ernundervisning 

(SEFU), hvor det ble prøvd ut ny 
teknologi i fj ernundervisning. 
Les mer om SEFU i artikkelen 
«Forskning og utvikling».

KVALITET
Torstein Rekkedals navn 
knyttes i første rekke til 
forskning på feltet, men han 
var også den som kanskje 
kunne aller mest om kvalitet i 

fj ernundervisning. Han hadde et 
navn internasjonalt som forsker, 
og deltok med foredrag verden 
over. Han ble også utnevnt til 
æresdoktor ved Open University 
i Storbritannia. Mer om 
forskningen hans i artikkelen 
«Forskni ng og utvikling».

De første femti
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I 2017 utga FuN en veileder 
for dem som utvikler fleksible 
studietilbud, og for dem som 
underviser og veileder på nett.  
Målet har vært å lage en praktisk 
og «matnyttig» kvalitetsguide, 
slik medlemmene har 
ønsket. Veilederen er 
skrevet i tett samarbeid med 
Kvalitetsutvalget.

Del 1 i kvalitetsguiden beskriver 
en modell for planlegging av 
god undervisning, mens del 2 
gir konkretiseringer, fordypning 
og eksempler.

Kvalitetsguiden er godt mottatt, 
har fått svært positiv omtale 
og er bestilt i stort antall. Den 
er også oversatt til engelsk 
i samarbeid med European 
Association for Distance 
Learning (EADL). 

Kvalitetsutvalget arbeidet 
med veilederen over lang 
tid, og medlemmene har 
ytt stor innsats, ikke minst 
utvalgets leder, Toril Eikaas 
Eide (Universitetet i Bergen), 
Anne Berit Swanberg 
(Handelshøyskolen BI), Mette 
Villand Reichelt (Høgskolen i 

Innlandet) og Gjermund Eikli 
(Norsk Nettskole). Anders 
Nome og Michelle Storakeren 
(Høyskolen Kristiania), Wenche 
Halvorsen og Blake W. Miller 
(NKI Nettstudier), Anne Mette 
Bjørgen (Høgskolen i Innlandet) 
og Anna Steen Utheim 
(Handelshøyskolen BI) har også 
bidratt i arbeidet. En stor jobb er 
gjort av FuNs Kari Olstad, som 
har vært utvalgets sekretær. 
Olstad og Tony Hopwood har 
også oversatt den engelske 
utgaven.

Kvalitet i 
nettundervisning – 
en veileder



De første femti

          85 

Kvalitet  
i nettundervisning

– en veileder

Å undervise og lære på nettet kan by på utfordringer for både underviser 
og student. I denne veilederen gjør vi et forsøk på å belyse ulike sider 
ved nettundervisning og hva som kan være viktig når vi tilrettelegger 
for læring på nettet. Veilederen inneholder tips og eksempler som 
vi håper er til praktisk nytte. Målgruppa er kursutviklere og lærere 
som benytter nettet som undervisningsarena, enten som del av et 
undervisningsopplegg eller der hele kurset gjennomføres via nettet.

Veilederen er utviklet av Kvalitetsutvalget i Fleksibel Utdanning 
Norge (FuN). Utvalget er bredt sammensatt av representanter for 
medlemmene i FuN, og deltakerne har mange års erfaring fra 
nettbasert utdanning. Utviklingen av veilederen er delfinansiert av 
Kompetanse Norge.

K
valitet i nettundervisning –

 en veileder

9 788291 766362
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I 1986 fikk NFF et eget 
nyhetsblad, Forum for 
fjernundervisning. Det var et 
firesiders blad med mål om å 
være et forum for informasjon 
og debatt om utdanning og 
fjernundervisning. Medlemmene 
ble oppfordret til å bidra med 
stoff. Bladet skulle komme to-
tre ganger i året. 

Hvorvidt Forum for 
fjernundervisning kom med et 

par utgaver i året fra starten 
i 1986, er uvisst, men fra å 
være et enkelt, kopiert blad 
ble det fra 2003 utvidet til et 
tjuesiders trykt blad med mye 
egenprodusert stoff. Redaktør 
var daværende informasjonssjef 
Torhild Slåtto.

I 2009 kom en ny 
ansiktsløftning av bladet. Det ble 
omdøpt til Synkron. Redaktør 
var Jakob Sletten. Bladet har 

utviklet seg videre, og i 2011 
ble det medlem av Fagpressen. 
Synkron fikk nå status som 
fagpresseblad, med Ebba Køber 
som ansvarlig redaktør. 

Synkron har også et aktivt 
og skrivende  redaksjonsråd 
som i 2018 består av Loveleen 
Rihel Brenna (Seema), Oddgeir 
Tveiten (Universitetet i Agder), 
Susanne Koch (SIU) og June 
Breivik (Kulturtanken).

Fra enkel  
firesider til 
fagpressebladet 
Synkron

Tre redaktører: Torhild Slåtto (2003-2008)    Jakob Sletten (2008-2009)      Ebba Køber (2010-d.d.)
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Den enkle starten. Temanummeret Web 2.0 ble 
svært populært og ble etterspurt 
i mange år etter at det kom ut.

Nytt utseende i 2009

Engelsk utgave av Synkron i forbindelse med EDEN-konferansen i 
Oslo i 2013. 

Fagpressemagasinet Synkron 
slik det framstår i 2018.
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Nyord i 1968

Deodorant, heltidsansatt, kjendis, natursvin,  
tredje verden 

Nyord i 2017

Falske nyheter, plasthval, ekkokammer, 
oktoberbarn

Nyord og 
uttrykk
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årstall antall  
 medlemmer

1968 6             

1971 11             

1978 15             

1985 17             

1989 19             

1993 20             

1997 20             

2001 26             

2004 25             

2007 30             

2010 31             

2013 38             

2018 48

           

Jevn medlemsøkning
Medlemsutviklingen i NBF/NFF/
FuN har vist en jevn stigning 
gjennom 50 år, fra 6 stiftere i 
1968 til 48 medlemmer i 2018.

 

1968 1971 1978 1985 1989 1993 1997 2001 2004 2007 2010 2013  2018

50

40

30

20

10
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• ABC-Company E-skuvla AS

• Addisco ASA

• Akademiet Nettstudier AS

• CampusOnline.no (ut 2018)

• Cyberbook

• Fagskolen i Vestfold

• Fagskolen Tinius Olsen 

• Folkeuniversitetet Nettstudier

• Forsvarets høgskole

• Globalskolen

• Global Learning Larvik

• Handelshøyskolen BI

• Høgskolen i Innlandet - 

Lillehammer, SELL

• Høgskolen i Sørøst-Norge

• Høyskolen Kristiania 

nettstudier

• Lime Green Digital ASA

• Luftfartsskolen

• Læringsnettverket Arbeid og 

inkludering i NHO Service og 

Handel

• Nettskolen Buskerud

• Nettskolen i Nordland 

• Nettskolen Rogaland

• Nettskolen Telemark

• Nettskolen i Vestfold

• NooA

• Nord universitet

• Norges Yrkesakademi 

• Norges grønne fagskole - Vea

• Norsk Industri nettskole

• Norsk Nettskole AS 

• Norsk Opplæring AS

• Norske Utdanningssentre 

• NoTe Norwegian Teaching AS

• Norwegian Cleaning 

Consultants – cleaning.no

• NTNU VIDERE

• OPK-Instituttet

• OsloMet - storbyuniversitetet

• Samisk høgskole

• Senter for eiendomsfag AS

• Studiesenteret.no

• TISIP

• Trøndelag nettskole

• Universitetet i Agder

• Universitetet i Bergen

• Universitetet i Oslo

• VID vitenskapelig høgskole

• Personlige medlemmer 

Medlemmer i 2018
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LARS OG ERLEND KOBRO  
I denne artikkelen skal vi la fortid 
være fortid og rette oppmerk-
somheten framover. Vi har alliert 
oss med to blad Kobro, far og 
sønn, som presenterer seg slik 
når vi spør dem:  
- Jeg er Erlend, 30 år og ung-
domsskolelærer, skoleutvikler og 
datanerd – og jeg er Lars, hans 
far, samfunnsforsker og høy-
skolelærer. De står med beina 
godt plantet, men på ingen måte 
stille, i pedagogikk, utvikling av 
digitale læringsressurser og inn-
ovasjonsforskning. 

Å si noe sikkert om framtiden 
er ikke bare vanskelig – det er 
sannsynligvis ganske dumt, sier 
de to. Dumt fordi det er så lett å 
ta grundig feil. 

- Men vi kan vel likevel ramme 
inn et bilde av framtidens ut-
danning, i noen hovedtrekk, sier 

Lars, og Erlend nikker.

BEDRE ENN ALLE MASKINER PÅ 
JORDEN 
De to Kobroene begynner med 
å referere til næringslivsmagnat 
Jack Mas tale på årets «World 
Economic Forum» i Davos, der 
han sa at utdanningssektorens 
fokus på kunnskapsbasert læ-
ring synes noe overflødig i en 
verden hvor maskiner alltid vil 
være bedre til å huske, regne 
ut, reprodusere og finne fram i 
massive kunnskapsmengder enn 
menneskene. Erlend kommente-
rer Mas uttalelser.  
- Jeg gir ham rett i det. Alle vi 
som er lærere, læringsledere og 
andre guider i kunnskapsjunge-
len må bruke vår tid og energi 
på å utvikle nye generasjoners 
evne til, glede av – og interesse 
for å håndtere utfordringer som 
aldri vil bli overflødiggjort av ro-
boter og datamaskiner av noe 

slag. Kobro den eldre føyer til i 
resonnementet. - Kreativitet, kri-
tisk tenkning og evnen til å vise 
omsorg for andre er aktiviteter 
som ett enkelt menneske vil 
være bedre til enn alle maskiner 
på jorden til sammen – også om 
30 år. 

 
VEKK FRA KUNNSKAPS- 
FORMIDLERROLLEN 
- Vi tror utdanning og undervis-
ning vil bli mye mer prosessori-
entert framover. De er samstem-
te nå, de to. - Vi tror de neste 
årene vil representere en beve-
gelse – først langsomt, deretter 
stadig hurtigere, vekk fra en sko-
le hvor læreren fyller rollen som 
kunnskapsformidler.  I stedet vil 
læreren, i samspill med elevene 
uansett aldersgruppe, arbeide 
undersøkende og kreativt i pro-
sesser. Vi ser heldigvis allerede 
spor av dette – en framvoksen-

Framtidens utdanning  
– et empatisk samspill med lek, 
nysgjerrighet og kreativitet som 
trumfkort
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de framtid i gode forsøk og nye 
praksiser på mange barneskoler 
først og fremst. Hvis det blir som 
vi og Jack Ma tror, vil tiden hvor 
elever sitter stille og noterer på 
sine digitale notisbøker, som 
de av og til løfter opp for å ta et 
bilde av lærerens fargerike, men 
tekstrike Power Point-presenta-

sjon, bare være en parentes. 

SOSIALE, LEKNE, NYSGJERRIGE 
- Det ser ut som vi likevel må 
gjennom denne «parentesen» 
dere snakker om. Hvor går vi vi-
dere? 
- Vi har for lengst klatret til topps 
i Maslows pyramide, hvor vi står 

og roper ut i digitale sosiale rom: 
Se meg – le med meg – lik meg! 
Vi tror ikke det gir mening å kla-
tre høyere i den konstruksjonen, 
sier Lars. - Det er i stedet på tide 
å søke innover i mennesket som 
art og spørre: Hva er det som 
dypest sett skiller oss fra andre 
dyr – og hva er det som i alle fall 
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skiller oss mest fra maskinene, 
så smarte og fleksible som de er 
i ferd med å bli? Vårt særpreg vil 
være vårt konkurransefortrinn 
framover, og det må være der vi 
setter inn utdanningskapasiteten, 
tror vi begge.  Lars trekker linjene 
langt tilbake:  
- Fra vi slapp oss ned fra trærne 
og utforsket stadig nye territo-
rier, både geografisk og kompe-
tansemessig, har vi vært sosiale, 
vi har vært lekne, og vi har vært 
nysgjerrige.  
Erlend følger opp: - Om vi ser 
oss rundt på våre to arbeids-
plasser, i norsk grunnskole og 
i UH-sektoren, ser vi veldig lite 
undervisning som stimulerer 
de tre verdiene – dessverre. Til 
og med nysgjerrigheten møter 
åpenbare barrierer. Karaktersys-
temet premierer effektiv repeti-
sjon mer enn faglig innovasjon. 

ØDELEGGE FOR Å GI PLASS TIL 
NOE NYTT 
- Digitalisering har vært et fram-
tidsmantra lenge. Du jobber med 
å digitalisere læremidler Erlend, 
hva sier du? Han svarer raskt.  
- Hvis utdanningstilbydere skal 
holde tritt med, og kanskje lede 
an i utviklingen av kunnskap og 
mening i samfunnet, kan vi ikke 
tenke at digitalisering er løsnin-
gen – og så fortsette å gjøre alt 
det vi gjør i dag, med den ene 
forskjellen at vi bruker digitale 
formater og elektroniske maski-

ner til å gjøre det.  
Lars er på: – Disrupsjon er et 
nyord i det norske språket som 
vi ikke bare må lære oss den 
lingvistiske betydningen av, vi 
må lære oss hva det betyr, og 
begynne å gjøre det. Det betyr 
ødeleggelse. Noe må ødelegges 
for å gi plass til noe nytt. Kreativ 
ødeleggelse kalles det. Det som 
må ødelegges trenger ikke være 
en ting eller en teknologi, det 
kan like gjerne være en tanke, en 
vanetanke. 

HANDLER IKKE OM KODING 
- Lære kidsa å kode, er det en vei 
å gå?

- Nei, ikke nødvendigvis, sier Er-
lend.  
- Tanken om at det er en ho-
vedutfordring å skaffe studenter 
eller elever den rette dingsen 
eller programmet for digital un-
dervisning, må i alle fall skrotes. 
Å innføre koding som basisfag 
i skolen er ingen framtidsret-
tet idé, det synes ingen av oss. 
Å sette strøm på dokumenter, 
erstatte lærebøker i papir med 
lærebøker i pdf-format og klad-
debøker med notebooks av ulike 
fabrikat, gir ikke det sosiale, le-
kende og nysgjerrige mennesket 
noe konkurransefortrinn framfor 
maskiner, sier Erlend.  
- Det er viktig å henge med i 
den digitale utviklingen, bevares, 
men bare for å ivareta nødven-

dig infrastruktur for det vi egent-
lig bør drive med i opplæring og 
utdanning. 

BORTLÆRING OG BELÆRING 
- Vi skal henge med i den teknis-
ke utviklingen, men det er altså 
ikke nok?

- I dag beskjeftiger utdannings-
sektoren seg i stor grad med 
kunnskapsformidling. Det er i 
prinsippet det samme som en-
hver nettleser og søkemotor 
gjør. Hvis vi har rett i at kunn-
skapsbasert bortlæring og be-
læring ikke vil stå spesielt høyt i 
kurs i overskuelig framtid, må vi 
som ønsker å leve av læring, en-
dre vår tilnærming, sier Erlend.  
- Det kommer til å gjøre vondt, 
advarer Kobro den eldre. – Man-
ge kommer til å stå og fekte i 
løse luften i blind tillit til at alt 
vil være som før. Vi kommer til 
å miste mange av dagens store 
kunnskapsleverandører under-
veis. De to Kobro-ene trekker 
pusten og kjører framtidsløpet 
frimodig videre: 

- Hvordan framtidens utdan-
ningsinstitusjon vil komme til å 
se ut, om vi stirrer 5, 10 eller 30 
år inn i en tåkete og uklar fram-
tid, er naturligvis umulig å forutsi. 
Det er, som vi allerede har kom-
mentert, lettere å peke på deler 
av bildet som ikke kommer til å 
være der. Læreren vil helt sikkert 
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ikke stå foran i klasserommet, 
verken virtuelt eller fysisk med 
studenter eller elever vendt mot 
seg. Jammen, det gjør de vel 
ikke i dag heller, innvendes det. 
Vi skulle ønske at det var riktig, 
men i norske klasserom og fore-
lesningssaler, ja, det heter faktisk 
det, er enveiskommunikasjon 
langt fra uvanlig.  

SPRÅK SKAPER TANKE 
- Hva skal lærere og forelesere 
gjøre, da, for å komme bort fra 
en slik frontpositur foran elever 
og studenter?

- Lærerrollen vil endres og bør 
derfor sannsynligvis få en ny be-
tegnelse – språk skaper tanke, 
sier Lars. - Framtidens lærer vil 
være en fasilitator, skyter yngste-
mann inn, og får support fra 
faderhold. – Fasilitere kommer 
fra fransk faciliter, på latin facilis: 
å lette/gjøre det lettere. Utfor-
dringen i framtiden vil ikke være 
å finne mengde kunnskap, det 
vil være å finne mening i kunn-
skapsmengden. Det vil handle 
om å kunne kombinere, kritisere, 
assosiere, bygge videre på – og 
kjenne etter hva kunnskapen 
kan bety i en kompleks sosial 
kontekst. Sammenhenger hvor 
kunnskap og kompetanse fasili-
teres, vil gi rom for lek, nysgjer-
righet og kreative forslag utenfor 
«pensum» (som naturligvis er et 
arkaisk begrep allerede), og det 

vil bli rom for sosialt samspill. 

SLUTT PÅ LIVSFASE-BINDING 
Så er vi kommet fram til «fram-
tidens skole». Våre to spåmenn 
fabler litt videre om både skole og 
læring i framtiden:

- Det vil bli morsommere å være 
elev og student, sier Erlend. De vil 
kjede seg mindre – selvfølgelig. 
Kjedsommelighet er jo beviselig 
kontraproduktivt for læring. Like-
vel rapporterer elever og studen-
ter i stort monn at de kjeder seg 
på skolen. Det kan ikke fortsette 
sånn. I framtidens utdanning vil 
enkelteleven og studenten føle 
seg sett og ivaretatt, uavhengig av 
type institusjon og aldersgruppe. 
Lars smetter inn mens sønnen 
trekker pusten. – Ja, utdanningen 
har endelig sluppet taket i livsfa-
se-bindingen. I nær framtid lever 
vi ikke i livsfaser hvor utdanning 
hører til perioden i første tredje-
del av livet. Om få år vil vi smile 
overbærende av en slik inndeling. 
Og frikoplingen mellom alder og 
utdanning vil tilta. Det vil også bli 
slik at utdanningen slipper tak i 
sine faste arenaer – skoleanlegg, 
universitet- og høyskolecampu-
ser. Det er ikke noe dristig fram-
tidsscenario. Det er allerede i ferd 
med å skje, selv om lite tyder på 
dette når vi ser alle bygningskra-
nene og brakkeriggene ved nor-
ske UH-campuser for tiden. 

EMPATISK SAMSPILL 
- Vi kommer ikke utenom innova-
sjon i utdanning?  
Her er Lars Kobro skikkelig på 
hjemmebane. - Mye innova-
sjon drives først fram når nye 
aktører kommer inn på andres 
enemerker, uten å «ha greie på 
det», som de gamle aktørene i 
terrenget gjerne sier om nykom-
merne. Vi har sett det på område 
etter område. Kodak er ute av 
fotobransjen, den amerikanske 
bilindustrien er redusert til en stolt 
industrihistorie, Brothers domine-
rende skrivemaskinhegemoni er 
et blekt minne, og det norske tek-
nologieventyret Radionette spiller 
ingen ønskemelodier lenger. Men 
noen greier omstillingen. Noen 
få. Hvis de ikke holder fast, men 
i stedet spiller med, og med de 
spillereglene som er nye, de som 
samler kort på hånda som passer 
det nye spillet. Vi tror det blir et 
lagspill. De snakker i munnen på 
hverandre nå.  
- Det kan bli et empatisk samspill 
i nye komplekse relasjoner, med 
lek, nysgjerrighet og kreativitet 
som trumfkort. Der vil maskiner 
og digitale læringsformater være 
et viktig verktøy for menneskers 
læring, ikke omvendt. 

Takk til våre to spåmenn, Lars 
Ueland Kobro og Erlend Kobro! 
Vi møter dem igjen på FuNs ju-
bileumsmøte 26. april 2018.
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Å innføre koding som basisfag i  
skolen er ingen framtidsrettet idé  
                                        Lars og Erlend Kobro
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NFF markerte førti års aktivitet 
med en middag på Rica Helsfyr 
Hotel 24. april i 2008. Som en av 
dem som deltok på stiftelsesmø-
tet i NBF, ble Tore Krogdahl spurt 
om å kåsere over de førti årene i 
organisasjonens historie. Kåseri-
et gjengis her i sin helhet.

14 610 dager er ingenting å feire, 
ei heller 480 måneder, men 40 
år er straks et jubileum, og i hvert 
fall for en liten organisasjon i et 
stort organisasjonssamfunn. Så 
gratulerer, NFF, eller som man 
også kan si det: Norsk forbund 
for fjernundervisning og fleksibel 
utdanning. Som en av de gjen-
levende fra stiftelsesmøtet ble 
undertegnede bedt om å gjen-
opplive noen minner fra disse 
fire årtiene, med mimretyngden 
på de første.

Selv om mye har vært sagt om 
matematikkferdighetene til dem 
som befolker den norske un-
dervisningsverden i dag, regner 
jeg med at mange kan kalkulere 
seg tilbake til 1968. Og da jeg 

selv tenkte og mintes, fant jeg ut 
at det var definitivt en annen tid 
– ikke bare når det gjelder tek-
nologi, men også i tenkesett og 
verdier hos folk flest.

Dette var tiden da Gerhardsens 
barn forsvant. Etterkrigssolida-
riteten, gjenreisningsideologien 
og andre fellesskapspriorite-
ringer begynte å vike plass for 
mer individualistiske holdninger 
og tenkesett. I næringslivet var 
dette den første perioden da 
småbedriftene, som hadde pre-
get Norge siden 1945, måtte gi 
seg i bransje etter bransje. Antall 
fusjoner i norsk næringsliv nåd-
de nye rekordhøyder på slutten 
av 60-tallet. Samtidig hadde 
utdanningssystemet kommet 
seg så noenlunde på bena, selv 
om mangelen på alle slags pro-
fesjonsutdannede fortsatt var 
skrikende. Kort sagt var det et 
samfunn i sterk endring på den 
tiden forbundet ble stiftet.

Vi hadde fått en egen lov om 
brevundervisning kort etter kri-

gen, med et sett ganske stren-
ge forskrifter, og med et eget 
sakkyndig råd – Brevskolerådet 
– til å overvåke bransjen. Både 
loven og rådet sprang ut av en 
politisk tenkning hvor ønsket om 
å kontrollere syntes langt ster-
kere enn trangen til å stimulere. 
Dette var en av grunnene til at 
skolene ønsket seg et forum 
hvor de kunne drøfte felles in-
teresser.

Det hadde vært en periode hvor 
sterke krefter hadde ønsket å 
opprette en Statens brevskole. 
Men på bakgrunn av at NKS had-
de fungert utmerket siden 1914, 
og at det var mange som ropte 
etter statsmidler, ble dette aldri 
realisert. Dessuten hadde Folkets 
Brevskole kommet på banen i 
slutten av 40-årene. En organi-
sasjonsdrevet skole med tilknyt-
ning til arbeiderbevegelsen og 
LO ble for mange på den politis-
ke venstresiden et alternativ til et 
direkte statlig engasjement, og 
en statlig brevskole fikk dermed 
ikke tilstrekkelig støtte.  

Vedlegg:  
Tore Krogdahls kåseri 
om de første førti år
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I stedet fikk vi en uventet form 
for statsstøtte til de private sko-
lene på grunn av den kalde kri-
gen. Etter at NATO ble opprettet 
i 1949, ble nemlig verneplikten 
tung for norsk ungdom – alle 
gutter måtte avtjene halvannet 
år, og fritak var det svært få som 
fikk. For å gi de vernepliktige et 
tilbud om å utnytte denne tiden 
til studier ble Forsvarets Sivilopp-
læring opprettet. Her fikk alle 
tilbud om gratis brevkurs fra de 
større brevskolene, og slik jeg 
selv husker situasjonen fra rundt 
1960, var det ingen som slapp 
unna det ”frivillige” tilbudet uten i 
stedet å måtte delta i potetskrel-
ling eller toalettvask.

Dermed var situasjonen for 
brevskolene for det første at inn-
tektene fra salget til Forsvaret ble 
en livsnødvendig del av omset-
ningen, for det annet at alle nor-
ske menn fikk personlig erfaring 
med brevundervisning.  Det siste 
er kanskje en underliggende år-
sak til at norsk fjernundervisning 
den dag i dag har høyere kvalitet 
og større aksept i befolkningen 
enn i noe annet land jeg kjenner 
til. Forsvaret ønsket selvfølgelig å 
spare penger, de forhandlet in-
dividuelt med skolene om avta-
ler – og skolene følte at presset 
økte år for år.

Forholdet til Forsvaret var altså 

en annen, og kanskje den viktig-
ste, av grunnene til at behovet 
for et samarbeid mellom skole-
ne, som ellers lå i knallhard kon-
kurranse, meldte seg. En tredje 
årsak var at finansministeren 
ville fjerne skolenes og elevenes 
gunstige portoavtaler, og en 
fjerde at Brevskolerådet, som på 
dette tidspunkt ikke hadde noen 
medlemmer som hadde erfaring 
fra brevundervisning, grep mer 
og mer direkte inn i skolenes 
virksomhet uten smålige hensyn 
til deres økonomi.

I denne situasjonen kom de seks 
ledende skolene altså sammen 
til et møte 27. februar 1968. De 
seks var i alfabetisk orden Elin-
gaard brevskole, som kort sagt 
var eid av den daværende høy-
residen i norsk politikk. Folkets 
Brevskole var tilsvarende eid av 
arbeiderbevegelsen, KA-skolen 
var privateid, Landbrukets brev-
skole var, som navnet sier, eid 
av en rekke organisasjoner med 
tilknytning til landbruket, og NKI 
og NKS var privateide.

I dette møtet ble det fattet 
vedtak om etablering av Norsk 
Brevskoleforbund og om et sett 
av Regler for god brevskoleprak-
sis, altså en etisk kodeks som 
har fulgt forbundet siden, og 
som hadde til hensikt å beskytte 
bransjen mot spekulative etable-
ringer og tvilsom markedsføring 

– og dette var 4–5 år før mar-
kedsføringsloven kom. 

Ellers fastsatte møtet årskontin-
genten til kr. 100,-, og Solveig 
Gran Andresen fra Folkets Brev-
skole ble valgt til forbundets før-
ste leder. Videre ble det sendt ut 
en invitasjon til andre brevskoler 
om å søke medlemskap, under 
forutsetning av at de aksepterte 
de etiske reglene. To skoler rea-
gerte raskt og ble tatt opp første 
år. Den ene var Hærens Brev-
skole, som vesentlig tilbød kurs 
i fagmilitære emner til militært 
personell og vernepliktig befal. 
Den andre var dansk, nemlig 
Teknisk Korrespondanceskole, 
som solgte danske kurs til norske 
elever. Litt senere ble også Norsk 
Språkinstitutt tatt opp, slik at det 
nå var ni medlemmer.

Styret satte straks i gang arbeid 
overfor ulike myndigheter, først 
og fremst Forsvaret, Postverket, 
Brevskolerådet og også Finans-
departementet – dette var i 
overgangen fra omsetningsavgift 
til merverdiavgift, og det var vik-
tig å sikre momsfritak. Samtidig 
søkte NBF å knytte internasjo-
nale kontakter, og sommeren 
1969 deltok 10 nordmenn på 
konferansen til ICCE, verdens-
organisasjonen for brevskoler, i 
UNESCO-hovedkvarteret i Paris.

Denne sommeren kom også det 
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første utspillet fra departementet 
til et samarbeid med forbundet. 
Det gjaldt utarbeidelsen av «Fø-
resegner om brevskoleskipnad» 
og «Instruks for Brevskolerådet». 
Uten et sekretariat til hjelp økte 
arbeidsmengden for de ulønte 
styremedlemmene, og til av-
lastning ble det oppnevnt et 
faglig-pedagogisk utvalg og litt 
senere et statistikkutvalg. Begge 
disse utvalgene skulle gjennom 
årene få mer og mer omfattende 
oppgaver.

NBF tok nå også opp saker som 
krevde intern justis. Det fantes 
medlemmer som tøyde de etis-
ke reglene de hadde forpliktet 
seg på, og forbundets inngripen 
førte til hoderulling og omorga-
nisering. 

På begynnelsen av 70-tallet vok-
ste medlemstallet til å omfatte 
alle seriøse private brevskoler, og 
tillitsforholdet til departementet 
ble stadig bedre. Brevskolerådet 
gikk fra primært å være en ren 
kontrollinstans til å samarbei-
de med forbundet i en rekke 
saker. I 1973 ble det dannes et 
fellesutvalg mellom NBF og 
Brevskolerådet som utarbeidet 
forslag til nye «Føresegner om 
brevskuleskipnad, opplæring 
og godkjenning av styrarar og 
lærarar». Disse ble godkjent av 
departementet med hjemmel i 
brevskoleloven og ble med små 

endringer videreført da voksen-
opplæringsloven kom i 1976.

I mellomtiden hadde det skjedd 
store ting på økonomisiden. 
1. juli 1975 ble det innført nye 
statsstøtteregler, som ga eleve-
ne fra 65 prosent til 100 prosent 
støtte til kursavgiftene. Det førte 
naturligvis til en voldsom vekst i 
skolenes omsetning – i løpet av 
det første halvåret økte uttaket 
av statsstøtte fra de bevilgede 
16 millioner kroner til et behov 
på 61 millioner kroner, og de-
partementet fikk det travelt med 
å endre tilskuddsordningen. 
Høsten 1976 kom nye regler om 
statsstøtte, nå med 35 millioner 
kroner på statsbudsjettet. Samti-
dig ser vi et nytt tegn på offentlig 
anerkjennelse av undervisnings-
formen, idet eksamensrettede 
brevstudier for første gang blir 
godkjent for støtte fra Lånekassa.

Alt dette medførte en kraftig 
vekst i forbundets oppgaver, 
og 4. mai 1976 kan vi lese dette 
hjertesukket i et referat: «Ar-
beidsbyrden i styret er nå så 
omfattende at noe må gjøres.» 
Og høsten 1977 blir det «ansatt 
en sekretær i 40 % stilling, det 
blir leid et kontorrom med pult, 
stoler og en reol ved Folkets 
Brevskole», som det heter i sty-
revedtaket. NKS stiller til rådighet 
et arkivskap, og styret vedtar å 
kjøpe inn en skrivemaskin. Bak-

siden av medaljen er en kraftig 
kontingentøkning, men kontin-
genten blir gradert etter skolenes 
størrelse, og ingen melder seg 
ut. Tvert imot øker medlemstallet 
til 18 i 1985.

Dermed er vi over i en ny og mer 
utadvendt fase av forbundets liv. 
Hovedansvaret for den nye se-
kretæren er tredelt: Forhandlin-
ger og drøftinger med offentlige 
myndigheter og råd, PR-virk-
somhet for brevskolesaken og 
tiltak for samarbeid mellom 
medlemsskolene. Forholdet til 
departementet blir stadig bedre, 
og fra høsten 1979 gir KUD støt-
te til forsknings- og utviklingsar-
beid i skolene. De internasjonale 
kontaktene ble også styrket, og i 
november 1984 arrangerte NBF 
for første gang en konferanse for 
medlemmene av EHSC, Euro-
pean Home Study Council.

I 1984 ble Brevskolenes 
utviklings- og servicekontor 
etablert. BUS skulle bygge opp 
kompetanse om moderne fjern-
undervisning og utføre og ko-
ordinere utviklingsprosjekter i 
samarbeid med medlemsskoler 
og offentlige myndigheter. NBF 
og BUS fikk felles kontor i Mark-
veien. Og dermed var man over 
i en situasjon hvor sekretariatet 
endelig er fulltidsbemannet.

Året etter skiftet forbundet for 
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første gang navn. Årsmøtet 1985 
vedtok å endre til Norsk Forbund 
for Fjernundervisning – NFF, og 
den lett gammelmodige logo-
en med brevdua og bokstavene 
NBF havnet i arkivet.

Så går vi inn i en tid som for-
andrer fjernundervisningen. I 
1987 blir de første studentene i 
Europa tatt opp til dataformidlet 
undervisning. Internett er forelø-
pig ukjent for studentene, så un-
dervisningen foregår ved at for-
bindelsen mellom studentenes 
og lærernes PC-er kobles opp 
via telefonnettet. Men det gjøres 
viktige erfaringer, som gir Norge 
en ledende posisjon innen det 
internasjonale fjernundervis-
ningsmiljøet i tiårene framover, 
etter hvert som Internett blir al-
lemannseie.

I 1988 påtar NFF seg, med støtte 
fra departementet, å arrangere 
verdenskonferansen for fjern-
undervisningsorganisasjonen 
ICDE, International Council for 
Distance Education. Dette vek-
ker interesse helt opp på stats-
ministernivå og resulterer kort 
sagt i bevilgninger til at verdens-
sekretariatet for ICDE blir lagt til 
Oslo og til økt støtte til NFF. NFF 
og ICDE inngår en avtale om 
kontor- og sekretariatsfellesskap 
og flytter inn i nye, store lokaler 
ved Akerselva i Nydalen. 

På den politiske sektor ble Brev-
skolerådet nedlagt 1. januar 
1992. Departementet ville i ste-
det benytte NFF som et faglig 
og pedagogisk støtteorgan, med 
oppgaver innen Informasjonsar-
beid, statistikk og konsulentar-
beid. Forbundet arbeidet nå 
med forslag til nye forskrifter om 
fjernundervisning til voksenopp-
læringsloven og med forslag til 
en ny ordning for statstilskudd. 
Parallelt med dette ble det eta-
blert et permanent kvalitetsut-
valg og et beregningsutvalg. Men 
gleden ble tidsbegrenset. Utover 
90-tallet krympet statsstøtten til 
fjernundervisning. I 1997 avgir 
Statskonsult en rapport, «Evalu-
ering av tilskuddsordningen for 
fjernundervisning i frittstående 
fjernundervisningsinstitusjoner». 
Den konkluderer på alle punkter 
positivt, og optimismen stiger 
i forbundet. Men det departe-
mentet som hadde bestilt rap-
porten, gir ingen positiv respons. 
Enten forble den ulest, eller 
kanskje uventede konklusjoner 
vakte mishag på politisk hold?  
Noen styrking av støtten utløste 
den iallfall ikke.

I 1998 arrangerer NFF sitt før-
ste online-seminar på www.
tunet.net, «Arbeidsplassen som 
læringsmiljø. Informasjons- og 
kommunikasjonsteknikk som 
verktøy i fleksibel opplæring». 
Seminaret ble en suksess, både 

innholdsmessig og teknologisk, 
med deltakere fra hele landet. 

I 1999 ble det inngått en ny og 
utvidet samarbeidsavtale mel-
lom NFF og KUF, der NFF blant 
annet påtok seg å utføre nor-
mering av kurs, diverse statis-
tikkarbeid, kvalitetsarbeid m.m. 
for departementet mot fastsatte 
godtgjørelser. Og dermed er vi 
inne i det siste tiåret, som de 
fleste av årsmøtedeltakerne selv 
har fulgt med i. Fra denne tiden 
nevner jeg bare at forbundet 
flyttet fra Nydalen til Lilleaker 
i 2003, og at organisasjonen i 
2005 skiftet navn til Norsk for-
bund for fjernundervisning og 
fleksibel utdanning.

Undertegnede vil rette en særlig 
takk til Torhild Slåtto og Petter 
Kjendlie på kontoret, som har 
hjulpet med å grave fram disse 
støvete fakta. Og til slutt kon-
stateres at en jubilant i Oslo 
som fyller 40 år, ifølge Statistisk 
Sentralbyrås oversikt over for-
ventet gjenstående levealder 
kan ventes å være blant oss i 
nye 40 år – måtte det bli et ak-
tivt og suksessfylt liv!
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der vi kan heva blikket utover, bakover og framover for å henta ny 
innsikt. Slik kan vi finna substans til å byggja vidare inn i framtida.
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